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† IOAN,
DIN mIlA luI DumNezeu, ArhIepIscOp Al TImIŞOAreI ŞI mITrOpOlIT Al BANATuluI 

Iubiţi fraţi și surori în Domnul,
Prin slujbele săvârșite în bisericile noastre în peri-

oada Postului Mare, L-am însoțit și noi pe Hristos, 
alături de Maica Domnului și de Apostolii Săi, la 
Judecată, pe Drumul Crucii, pe Golgota și apoi la pu-
nerea pietrei peste Mormântul Său. Am trăit clipe de 
durere, văzând ce a pătimit pentru noi Fiul lui Dum-
nezeu. I-am văzut pe Apostoli cuprinși de frică, triști, 
neputând să înțeleagă cum oamenii au îndrăznit să 
răstignească Însăşi Iubirea.

Nu poate exista o faptă mai gravă în lume decât să 
condamni la moarte Iubirea.  

Oamenii nu știau însă că Iubirea nu moare 
niciodată. În iubirea Sa, atunci, pe Cruce, cu brațele 
întinse spre noi, ne-a cuprins pe toți Hristos Domnul.

Iată cum îl poate orbi păcatul pe om: în loc să 
pironească păcatul, el a pironit pe Cruce Iubirea. 
Răstignirea a fost limita cea mai de jos a căderii omu-
lui. Căderea lui Adam a fost mult mai de înțeles decât 
căderea omului atunci când L-a răstignit pe Hristos, 
Fiul lui Dumnezeu. Adam a mâncat și a căzut, iar fiii 
lui, peste veacuri, vor bate piroane în Fiul lui Dum-
nezeu. Când ostașii băteau piroane în mâinile și în 
picioarele lui Hristos, atunci ei puneau punct vieții 
pământești a lui Hristos. Piroanele plângeau cu lac-
rimi de sânge, văzând cruzimea omului, răsplata 
omului față de Creatorul său. 

Plângeau și îngerii în Cer, văzând ce face omul, care 
era rodul iubirii lui Dumnezeu. Nici ei nu știau taina 
Crucii și a Răstignirii. Vor vedea însă cum Hristos Își va 

lua Crucea, o va înfige în inima morții și va zdrobi apoi 
cu ea lanțurile care ferecau porțile iadului. Iată câtă pu-
tere i-a dat Hristos Crucii când a fost răstignit pe ea. 
Ne-a lăsat-o și nouă ca armă împotriva diavolului. 

Drama Crucii nu are însă ca ultim act mormântul. 
Timpul ne duce în mormânt, însă noi îl ducem în veşnicie, 
căci este timpul nostru, darul vieţii noastre pământeşti.

Azi trăim şi nu doar asistăm la ultimul act din 
drama Crucii şi anume Învierea. 

Azi au răsărit pentru noi razele veșniciei. Până 
azi, lumina vieții noastre apunea într-un mormânt, 
de azi însă lumina vieții noastre răsare de la orizon-
tul veșniciei, spre care ne îndreptăm după ce pășim 
peste pragul mormântului. 

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Astăzi, din ce în ce mai mult, Gara Fa-
bric devine o gară oarecare. Şi este 

păcat, pentru că trecutul ei, de 134 de ani, şi, mai 
ales, importanţa parcă i-ar rezerva altă soartă. Să 
încercăm totuşi să ştergem de praf câteva date şi 
astfel veţi înţelege de ce gara nu-şi merită soar-
ta. Construcţia ei datează din anul 1886, atunci 
când se construieşte și linia ferată spre Orşova şi, 
mai departe, spre Bucureşti, Sofia, Istanbul. Un 
adevărat eveniment, care azi pare banal. Ştiaţi 
că Orient Expresul oprea la Timişoara? Chiar şi 
după ce apăruse şi această gară. Dar de ce oprea 
aici? Oraşul era mare şi, populaţia avea nevoie 
de oprire. De pe sute de kilometri veneau negusto-
rii, industriaşii, oamenii de afaceri să urce în tren la 
Timişoara, ca să ajungă spre vest sau spre sud-est: 
Paris sau Istanbul. Gara Mică a preluat multe dintre 
sarcinile ingrate ale surorii ei mai mari: transport per-
soane şi, mai ales, marfă. Cum nevoile cresc rapid, 

clădirea şi liniile sunt mărite și extinse în anul 1899. 
Atunci liniile atingeau 72 km, iar în 1902 aveau deja 
404 km. Gara avea un corp principal, cu un parter 
şi un etaj deasupra intrării principale (era locuinţa 
şefului de gară!). Mai erau şi două corpuri adosate 
acestei clădiri, fiecare cu un etaj, fiecare cu trei fe-
restre pe latură, pentru birouri şi dormitoare. În faţă 

stăteau fiacărele şi birjele, mai apoi, automobilele, 
în aşteptare de clienţi. Mai exista apoi o linie 
ferată racordată la reţeaua liniilor de tramvai. Vă 
întrebaţi la ce oare folosea? Simplu: o locomotivă 
electrică de mică putere (erau cam trei în total 
care circulau cu pantograful pe linia de înaltă ten-
siune a tramvaiului) tracta patru-cinci vagoane de 
marfă pe str. Kogălniceanu şi apoi pe Ştefan cel 
Mare; până la Fabrica de Bere. Mai târziu, linia 
ferată a fost tot mai puţin folosită, utilizându-se un 
alt racord, prin Calea Buziaşului. În 1970, Gara 
din Fabric a fost etajată în întregime, primind for-
ma de azi. Pasarela de peste linii este şi ea veche. 
Făcea şi face şi acum legătura - Rudolfsheim - 

Calea Lipovei. Prin anii '70, mii de navetişti veneau 
în fiecare dimineaţă şi plecau cu trenurile de la orele 
16 spre casă. Unele trenuri intrau direct în U.M.T. 
Vremurile s-au dus, oamenii călătoresc încă. Gara 
noastră rămâne tristă şi tot mai singură, căci puţine 
trenuri mai opresc la peroanele sale.

Gara Fabric

Radu GyR

Iisus în celulă

Azi noapte Iisus mi-a intrat în celulă.
O, ce trist și ce-nalt părea Crist!
Luna venea după El, în celulă
și-L făcea mai înalt și mai trist.

Mâinile Lui păreau crini pe morminte,
ochii adânci ca niște păduri.
Luna-L bătea cu argint pe veștminte
argintându-I pe mâini vechi spărturi.

Uimit am sărit de sub pătura sură:
- De unde vii, Doamne, din ce veac?
Iisus a dus lin un deget la gură

și mi-a făcut semn ca să tac.

S-a așezat lângă mine pe rogojină:
- Pune-mi pe răni mâna ta!
Pe glezne-avea urme de cuie și rugină
parcă purtase lanțuri cândva.

Oftând și-a întins truditele oase
pe rogojina mea cu libărci.
Luna lumina, dar zăbrelele groase
lungeau pe zăpada Lui, vărgi.

Părea celula munte, părea căpățână
și mișunau păduchi și guzgani.
Am simțit cum îmi cade capul pe mână
și-am adormit o mie de ani...

Când m-am deșteptat din afunda genună,
miroseau paiele a trandafiri.
Eram în celulă și era lună,
numai Iisus nu era nicăiri...

Am întins brațele, nimeni, tăcere.
Am întrebat zidul: nici un răspuns!
Doar razele reci, ascuțite-n unghere,
cu sulița lor m-au străpuns...

- Unde ești, Doamne? Am urlat la zăbrele.
Din lună venea fum de cățui...
M-am pipăit... și pe mâinile mele,
am găsit urmele cuielor Lui.

Iubitului nostru Cler, Cinului Monahal și Drept-Credincioşilor Creştini, Har, Milă și Pace
de la Dumnezeu Tatăl, iar de la noi, Părintească Binecuvântare

„Eu sunt Învierea și Viața”
(In. 11, 25)Hristos a înviat!

(continuare în pag. a 20-a)



2. aprilie

 oaia de 
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Ada MAxIM

Sărbători Pascale cu multă bucurie, la Jimbolia!

În 1 aprilie, credincioșii romano-catolici 
din Jimbolia au sărbătorit Paștele, săr-

bătoarea Învierii Domnului, în timp ce creștinii 

ortodocși au sărbătorit Floriile, momentul care 
amintește de intrarea lui Iisus în orașul Ierusa-
lim. La o săptămână diferență, în 8 aprilie, și în 
bisericile ortodoxe a răsunat mult așteptata urare 
de după Postul Mare, Hristos a Înviat! Data ce-
lebrării Paștilor are la bază două fenomene as-
tronomice: echinocțiul de primăvară și mișcarea 
de rotație a Lunii în jurul Pământului. Astfel, 
Paștile se serbează în duminica imediat urmă-
toare primei luni pline după echinocțiul de pri-
măvară. Paștile creștine au o durată de 40 de zile, 
cuprinse între sărbătoarea Învierii Domnului 
(prima duminică de Paști) și sărbătoarea Înălțării 

Domnului, care se celebrează la 40 de zile de la 
Înviere, într-o zi de joi. Primele 3 din cele 40 de 
zile pascale sunt zile de mare sărbătoare.

Jimbolia va avea un memorial „Ştefan Mleşniţă”

În 26 martie a avut loc o ședință extra-
ordinară a Consiliului Local Jimbolia, 

în care a fost supus aprobării proiectul de hotă-
râre privind modificarea și completarea Agendei 
cultural-sportive a orașului pe anul 2018. Prin-
cipalul subiect dezbătut pe ordinea de zi a fost 
organizarea „Memorialului Ștefan Mleșniță”, în 

amintirea fostului profesor jimbolian. Întrebat 
în ce constă acest eveniment, primarul Darius 
Postelnicu a explicat: „Va avea loc un campio-
nat de handbal cu seniori, cu foști elevi ai dom-
nului Mleșniță, în urma solicitării acestora și a 
fraților Gheran, prin intermediul domnului Rică 
Marian. În urma discuțiilor purtate la Consiliul 

JudețeanTimiș, am obținut acordul verbal pentru 
a solicita sumele respective pe activitățile enu-
merate în referat (din agenda cultural-sportivă 
n.r.), cu mențiunea că aceste sume le vom primi. 
Putem relua Jimbo Blues, putem finanța o par-
te din Zilele orașului, și bineînțeles, încercăm și 
acest memorial „Ștefan Mleșniță”.

Arta Restaurării, expoziţie de succes la Jimbolia

În 20 martie, Facultatea de Arte şi De-
sign din Timişoara în parteneriat cu 

Primăria oraşului Jimbolia au organizat verni-
sajul expoziției Arta Restaurării. Evenimentul 

a avut loc la Muzeul Ştefan Jäger din Jimbo-
lia, cuprinzând proiecte de restaurare realizate 
de către studenţii programului de studiu Con-
servare-Restaurare, coordonate de către prof. 

univ. dr. Doina Mihăilescu, conf. univ. dr. Habil 
Hedy M-Kiss, lect. univ. dr. Silvia Trion şi lect. 
univ. dr. Filip Petcu.

Campionatul Naţional de 
Karate JKA, la a V-a ediţie!

Asociația Națională de Karate a organi-
zat, în 24 martie, la Jimbolia, la sala de 

sport Wiesenmayer, ediția a V-a a Campionatu-
lui Național de Karate JKA. Această competiție 
a angrenat aproximativ 200 de concurenți, 
aplaudați îndelung de susținătorii lor și, totoda-
tă, iubitori ai artelor marțiale.

Arta jimboliană,
la Bucureşti!

În perioada 13 aprilie - 14 mai 2018, la galeria Galateea Contemporary Art din București, 
vor fi expuse lucrări ceramice, care vorbesc despre activitățile din acest domeniu al artei 

desfășurate la Muzeul Stefan Jäger din Jimbolia. Așadar, dacă ajungeți prin Capitală în acea peri-
oadă, nu uitați să treceți pe acolo!

Construcţia creşei, 
la start

Anul trecut, Primăria Jimbolia a depus documentația necesară pentru obținerea  finanțării 
din partea Guvernului în vederea construirii unei noi creșe în oraș, prin  Programul 

Național de Dezvoltare Locală (PNDL), coordonat de către Ministerul Dezvoltării Regionale 
și Administrației Publice. Proiectul a fost aprobat și, în 22  martie, a fost semnat contractul de 
finanțare între MDRP și Jimbolia, semnatari fiind  viceprim-ministrul Paul Stănescu și primarul 
Darius-Adrian Postelnicu. Așadar, urmează să fie alocați orașului 1.415.587,91 lei, pentru demo-
larea clădirii  existente  și  construirea creșei cu două grupe (9+9 copii), în Jimbolia, pe strada 
Calea Timișorii nr. 37. Mai departe, anunță edilul orașului, urmează procedura de organizare a 
unei licitații publice pentru desemnarea firmei care va construi noua creșă.



3. aprilie

 oaia Aeroportului Internaþional 
Timiºoara „Traian Vuia”

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Tarom leagă Banatul de Moldova pe calea aerului

Aeronavele companiei aeriene naționale 
care zboară de la Iași la Timișoara și re-

tur sunt o alternativă aeriană la rețeaua națională de 
transport rutieră și feroviară. Începând cu 25 mar-
tie, compania națională Tarom unește pe calea ae-
rului cele două regiuni istorice: Banatul și Moldova 
și două poluri economice: Timișoara-Arad și Iași.

Cu acest prilej, domnul Daniel Idolu, directorul 
Aeroporului Internațional Timișoara, ne-a spus: 
Zona Timișoara-Arad este un pol important de 
creștere economică la nivel european. Investițiile 
private, dar și cele publice, dezvoltările real-estate 
din cele două orașe, dar și obiective din zona peri-
urbană a Timișoarei, cum ar fi aeroportul, centre 
logistice de transport, centre de producție indus-
trială, unități de producție agricole s.a., oferă o 
dinamică și o atracție economică a întregii regiuni 
de vest a României (județele Timiș, Arad, Caraș-
Severin și Hunedoara).

Regiunea de vest este una dintre cele mai 
industrializate regiuni ale României, datori-
tă investițiilor pe care a reușit să le atragă de-a 
lungul anilor. Vârful de lance este județul Timiș, 
acesta asigurând anul trecut aproape jumătate din 
PIB-ul întregii regiuni, și cu PIB de peste 10.000 de 
euro/cap de locuitor. Această zonă atrage constant 
investiții românești și străine. Legătura aeriană cu 
Iașiul, cel mai mare oraș din estul României, nu 

face doar o punte istorică și geografică între cele 
două regiuni, Banat și Moldova, dar oferă și mo-
bilitate, dinamism, oportunități de noi afaceri în 
interesul părților, schimburi de experiență cultura-
le, educaționale, medicale ș.a.m.d., între cetățeni, 
posibilități mai mari de colaborare și toate într-un 
timp mult redus de transport.

Dorind, la inaugurarea cursei de Iași – 
Timișoara, să aflăm și opinia domnului Wolff 
Werner Wilhelm, Directorul General al Companiei 
Naționale „TAROM”, domnia sa a conchis: Ta-
rom este compania care unește. Ne bucură foarte 
mult atunci când reușim să devenim un veritabil 
liant între românii de pretutindeni. Mi-aș dori să 
se rețină faptul că, de astăzi, un zbor cu TAROM 

reprezintă cel mai scurt drum dintre Timișoara și 
Iași. În mai puțin de două ore, pasagerii ajung 
la destinație. Noi considerăm că românii merită 
o companie națională care să dezvolte zborurile 
interne, pentru că aici este un segment de public 
care a fost neglijat în ultimii ani. În același timp, 
avem încredere că toate aceste curse vor fi profita-
bile pentru companie.

Prezent la eveniment, președintele Consiliului 
Județean Timiș, domnul Călin Dobra, ne-a decla-
rat la rândul său că: Apreciez ca important faptul 
că nu s-a renunțat la ideea legăturii aeriene între 
cele trei mari regiuni istorice, Banat, Moldova și 
Ardeal, între cele trei orașe importante din punct 
de vedere economic, Timișoara, Iași și Cluj. Acest 
fapt este cu atât mai îmbucurător, cu cât compania 
care va susține aceste zboruri de legătură aeriană 
este compania națională Tarom.

Regiunea de Vest și județul Timiș devin zone tot 
mai interesante prin creșterea economică, agricul-
tură, printr-un mediu de afaceri activ și locuri de 
muncă bine plătite. Timișul are multe de oferit din 
punct de vedere turistic, de la municipiul Timișoara, 
care este atractiv pentru turismul de business, de 
shopping și cultural, la obiective turistice din județ, 
unde vizitatorii pot admira bisericile din lemn, pot 
merge cu bicicleta pe diferite trasee sau pot desco-
peri peisajele de vis ale acestor locuri.

ZBOR Zile operare Ore plecare Ore sosire
IASI-TIMISOARA Luni, Miercuri, Joi 08:30 10:20
TIMISOARA-IASI Luni, Miercuri, Joi 10:45 12:25
IASI-TIMISOARA Duminică 13:30 15:20
TIMISOARA-IASI Duminică 15:45 17:25

ZBOR Zile operare Ore plecare Ore sosire
CLUJ-TIMISOARA Luni 12:35 13:50
TIMISOARA-CLUJ Luni 14:15 15:25
CLUJ-TIMISOARA Miercuri, Vineri 17:20 18:35
TIMISOARA-CLUJ Miercuri, Vineri 19:00 21:10

Cursele Tarom operează de la Timișoara din 25 martie 
cu o frecvență de 4 curse pe săptămână (spre/dinspre Iași)

Începând din 26 martie, compania a introdus și cursele Cluj - Timișoara-
Cluj cu o frecvență de 3 curse pe săptămână - în zilele de luni,  miercuri și 
vineri. Aceste zboruri vor lega de asemenea două regiuni istorice foarte dina-
mice ale României: Banatul și Ardealul, construind astfel oportunități sporite 
de colaborare economică, culturală, sportivă ș.a.

Gata de vacanţă
În luna mai se dă startul curselor de vară!

TURCIA ANTALYA Lu, Ma, Jo, 2 x zi – Vi, Sâ – din 25 mai

GRECIA HERAKLION - Creta Mi, Vi – din 25 mai
ZAKYNTHOS Lu – din 11 iunie

ROMÂNIA CONSTANȚA Lu, Vi, Du – din 16 iunie

SPANIA BARCELONA Lu, Mi, Vi, Du – din 13 aprilie
VALENCIA Lu, Vi

Sezonul estival se apropie cu pași repezi, 
așadar încep și pregătirile de vacanță. 

Agențiile de turism au stabilit deja destinațiile spre 
care vor organiza curse charter, cu zbor direct din 
Timișoara.

Astfel, vor fi reluate zborurile charter spre 
destinațiile cunoscute de vacanță din Turcia (An-
talya, 6 curse pe săptămână) şi insulele grecești 
(Heraklion - Creta: 2 curse săptămânale și 
Zakynthos, 1 cursă pe săptămână). Primele curse 
vor decola în 25 mai spre Antalya și Heraklion.

Alături de aceste curse charter spre destinații de 
vacanță, agențiile de turism oferă servicii turistice pe 
curse aeriene regulate şi pentru Costa Blanca (prin 

cursele regulate spre Valencia) şi Costa Brava (prin 
cursele regulate spre Barcelona), dar și pentru litora-
lul Mării Negre (prin cursele spre Constanța).

Cursele charter de vacanță sunt zboruri sezonie-
re organizate de operatorii de turism. Biletele de 
călătorie se pot achiziționa doar prin operatorii de 

turism, deoarece sunt incluse în pachetele turistice, 
alături de serviciile de transfer, cazare, masă sau 
alte servicii. De asemenea, se pot achiziționa servi-
cii de turism prin operatorii de turism, care includ 
transportul aerian cu program regulat la Aeropor-
tul Internațional Timișoara, cât și de la aeroport.

Pagină realizată cu sprijinul Biroului de relaţii publice al aeroportului

Orarul zborurilor este următorul:

Despre noi…
Aeroportul Internațional Timișoara 

Traian Vuia administrează cea mai 
bună infrastructură aeroportuară în 
zona de infrastructură operațională, pis-
tă, căi de rulare aeronave, sisteme de 
radionavigație și balizaj luminos.

Compania aeriană „TAROM” a fost 
una dintre primele companii aeriene 
comerciale din lume, înfiinţată în 1920 
sub denumirea de „Compagnie Franco-Roumaine de Navigation Aérienne” 
(CFRNA) şi prima companie aeriană cu operare trans-continentală.

Compania aeriană TAROM este o companie cu tradiție de operare pe 
Timișoara deoarece efectuează neîntrerupt zboruri de la Timișoara din 1937, 
când opera sub numele de „LARES”.

Sub numele actual, „TAROM”, operează de 64 de ani și în toți acești ani 
a păstrat zborurile de la / spre București. Mai mult decât atât, în noiembrie 
1980, „TAROM” a lansat prima cursă aeriană externă din Timișoara spre 
Frankfurt, iar trei ani mai târziu, în 28 ianuarie 1983, primul avion de pasa-
geri de producție românească, ROMBAC 1-11, a fost lansat pe ruta București 
Timișoara.



4. aprilie

 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Lumina Sfintelor sărbători de Paşte să ne încălzească sufletele 
şi să ne aducă bucurii!

Marcel AVRAM, primarul oraşului Făget

Ca în fiecare an, de Paşte, edilul orașului Făget, domnul Marcel Avram, 
s-a îndreptat cu gânduri bune spre concetățenii săi: „Doresc să împăr-

tăşesc bucuria Învierii Domnului și vă îndemn să sărbătorim împreună trium-
ful vieţii asupra morţii, răspândind speranţa prin cuvinte alese. În aceste zile 
luminate să vă dăruiască Dumnezeu sănătate şi nădejde de mai bine. Lumina 
Sfintelor sărbători de Paşte să ne încălzească sufletele și să ne aducă bucurii. 
Să fim mai buni, să ne bucurăm din plin de frumuseţea tuturor lucrurilor care 
ne înconjoară şi să dăruim iubire celor dragi. Așadar, în aceste zile sfinte, le 
transmit tuturor concetățenilor mei, dar și cititorilor acestui jurnal, binecuvân-
tata urare pascală: Hristos a înviat! Așa să învie și în noi credința, speranța și 
gândul bun!”

Tânăra interpretă Alessandra Maria Lazăr din Făget, 
la Telemaratonul Speranţei

Al e s s a n -
dra Ma-

ria Lazăr, tână-
ra interpretă de 
muzică populară 
de la Ansamblul 
Făgețeana, a re-
prezentat Liceul 
Teoretic „Traian 
Vuia” din Făget 
la Telemarato-
nul Speranței, un 
program speci-

al transmis în direct de Televiziunea Europa 
Nova, în scopul strângerii de fonduri materiale 
şi băneşti în sprijinul copiilor şi tinerilor care 
suferă de boli musculare şi neuromusculare 
progresive. Spectacolul caritabil „Noi suntem 
prietenii voștri” a avut loc la Casa Tineretului 
din Timișoara, în perioada 30 și 31 martie, fi-
ind susținut de formații şi grupuri artistice din 
școlile generale şi liceele timișorene. „Am re-
prezentat cu mândrie Liceul Teoretic „Traian 
Vuia” din Făget la Telemaratonul Sperantei! 
Pe această cale, mulțumesc doamnei prof. co-
ordonator Elena David şi domnului director 

Victor Birău. Totodată, vă doresc tuturor ca 
Sfintele sărbători de Paște să vă aducă numai 
împliniri, linişte şi lumină în suflet!”, a trans-
mis Alessandra.

La eveniment au mai luat parte interpreţi 
cunoscuţi şi îndrăgiţi pe meleagurile timişe-
ne, şi nu numai, personalităţi de marcă, invi-
taţi din ţară şi străinătate. Prin Telemaratonul 
Speranței, Fundația Laurențiu Ciucur, alături 
de partenerii săi, își propune an de an să creeze 
o punte de legătură între realitățile crunte ale 
bolii şi intervenția de susţinere medicală, soci-
ală și umană pentru copiii și tinerii beneficiari.

Pagină realizată de Diana MIHAI

Asociația pentru Promovarea Femeii din România – Timișoara a organizat, în 23 martie, la Casa 
de Cultură din Făget, conferința județeană de informare a proiectului POCU/82/3/7/104331 

cu titlul „Centrul de excelență în promovarea antreprenoriatului - IMMpact Vest”, proiect cofinanţat 
din Fondul Social European prin Programul Operațional Capital Uman 2014-2020. Cei interesați 
să își deschidă o afacere au aflat cum pot câştiga 40.000 de euro nerambursabili, pentru înfiinţarea 
de noi intreprinderi cu profil non-agricol în mediul urban. În cadrul conferinței de informare au fost 
prezentate oportunitățile de finanțare și de formare profesională aduse prin intermediul proiectului 
persoanelor din Regiunea de Vest care sunt motivate să își deschidă propria afacere.

Proiect pentru viitori antreprenori, 
desfăşurat la Făget

Primăria Făget continuă proiectele începute

După inaugurarea halei pentru produse din 
carne și lactate, reprezentanții Primări-

ei Făget anunță că se continuă lucrările pentru 
realizarea spațiilor comerciale din incinta noii 
piețe. Pe lista de obiective a administrației locale 
se numără și realizarea de parcări și intrânduri pe 
Calea Lugojului, unde reabilitarea carosabilului 
a fost finalizată, construirea unui teren sintetic 
pentru jocuri sportive cu nocturnă în zona Telep, 
a unei capele funerare în cimitirul orthodox, dar 
și pavarea aleilor pietonale pe străzi, 60% dintre 

ele fiind deja finalizate. Totodată, anunță reprezentanții Primăriei Făget, în acest an se dorește și 
realizarea altor trei sensuri giratorii, pentru fluidizarea circulației rutiere din oraș.

Mi c u ț a 
Theea 

Patricia Plos-
cariu a obținut 
locul I la Festi-
valul „Lada cu 
zestre”, organi-
zat de Centrul 
de Cultură și 
Artă al județului 
Timiș. „O per-
formanță de 
excepție pentru 
un copil de nici 
șase anișori! Fe-
licitări și membrilor Ansamblului Făgețeana, 
care au mai obținut câte un loc I și respectiv un 
loc II la secțiunile Interpretare vocală și instru-
mentală, prin Dorinel Gavriluț Pârvoni și Ioan 
Beschiu, și, bineînțeles, corului de fete al liceu-
lui, care a mai adjudecat un premiu I”, a preci-
zat, pe pagina sa de Facebook, interpretul Mir-
cea N. Cârțișorean, coordonatorul Ansamblului 
Făgețeana.

Surprize frumoase de la Ansamblul 
Făgeţeana, la Lada cu zestre!
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 oaia 
de Lipova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mircea Iosif JICHICI – Primarul orașului Lipova

Ori de câte ori mă în-
drept spre partea de 

nord a Banatului, știu că voi 
zăbovi mai mult în orașul 
celor două imperii. Urme 
ale trecerii acelor imperii pe 
pământul Banatului se regă-
sesc și în alte localități, dar 
niciunde atât de bine con-
servate ca la Lipova, orașul 

care, în ultimii ani, a reînviat. Lipova de azi este 
departe de cea de ieri, iar atenția pe care actuala 
administrație o arată orașului reprezintă o dovadă 
certă că oamenii Lipovei au ales bine, iar alege-
rea lor se reflectă în schimbarea la față a acestei 
istorice așezări. Dar cu câtă muncă, cu cât efort...

Multele proiecte pe care domnul primar Mircea 
Jichici le-a dus la bun sfârșit din primul său mandat 
vorbesc singure atât locuitorilor, cât și oaspeților, 
motiv pentru care am dorit să vorbesc cu domnia sa, 
despre proiectele de viitor, dar nu despre toate, că 
nu mi-ar ajunge paginile jurnalului. Astfel, am op-
tat ca în acest număr să aflu mai multe date despre 
parteneriatul pe care Primăria Orașului Lipova l-a 
stabilit cu Parohia Ortodoxă Română Lipova, pri-
vind demararea unui proiect monumental.

Domnule primar, având ca președinte de onoa-
re al jurnalului nostru pe Înaltpreasfințitul Părin-
te Mitropolit al Banatului istoric, Ioan, este firesc 
să vă întreb despre lucrările ce vizează Biserica 
„Adormirii Maicii Domnului”.

4Proiectul are o denumire amplă și presu-
pune consolidarea, restaurarea și conservarea 
bisericii, a frescei interioare și a componentelor 
artistice din lemn. Se va lucra apoi la refacerea 
instalațiilor electrice și sanitare, precum și la re-
alizarea unui sistem adecvat de încălzire. Vom 

realiza și un modern sistem de iluminat arhitec-
tural și ambiental pentru punerea în valoare a 
monumentului, precum și refacerea sistemului 
paratrăsnet. Apoi, se va construi un corp care 
să preia funcțiunile de cameră tehnică pentru 
centrala de preparare a agentului termic. Noi 
grupuri sanitare, inclusiv pentru persoanele cu 
handicap, și instalarea de facilități pentru per-
soanele cu dizabilități în corpurile de clădire rea-
bilitate și, nu în ultimul rând, digitalizarea obiec-
tivului de patrimoniu.

Care este valoarea totală a acestui proiect?
4Valoarea totală a proiectului este de 

21.230.170,40 lei.
Există, în această sumă, și o parte nerambur-

sabilă?
4Da, asistența financiară nerambursabilă 

de 98 % din valoarea totală eligibilă, în sumă de 
19.018.478,35 lei, este asigurată prin Programul 
Operațional 2014-2020, Axa 5, Prioritatea de 
Investiții 5.1, privind „Conservarea, protejarea, 

promovarea și dezvoltarea patrimoniului natu-
ral și cultural”.

Știu ce eforturi depuneți pentru a câștiga astfel 
de proiecte, știu cât de greu se obțin finanțările...

4Dacă tot ai amintit de finanțări, atunci cred 
că nu este lipsit de interes să consemnezi că Pri-
măria orașului Lipova, în parteneriat cu Parohia 
Ortodoxă Română Lipova, a reușit să câștige un 
proiect finanțat din fonduri europene, de aproa-
pe cinci milioane de euro.

Domnule primar, acordați o mare atenție pa-
trimoniului orășenesc și, când spun asta, mă gân-
desc la un alt proiect grandios, dus și el la bun 
sfârșit, prin reabilitarea Mănăstirii Radna.

4Ei, acela a fost primul proiect major prin 
care am asigurat conservarea, protejarea, pro-
movarea și dezvoltarea patrimoniului natural și 
cultural al orașului Lipova.

De câți bani a fost nevoie pentru acele lucrări?
4De 11 milioane de euro, din care cea mai 

mare parte a fondurilor au fost asigurate de Uni-
unea Europeană, prin Programul Operațional 
Regional 2007-2013.

Încetul cu încetul, temeinic însă, așezați, din 
nou, Lipova pe harta turistică.

4Este firesc, chiar și obiectivul general al 
proiectului de care vorbim este transformarea 
orașului Lipova într-o zonă de interes turistic cul-
tural, contribuind astfel și la diversificarea sec-
toarelor economice.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru timpul 
acordat.

4Înainte de a încheia conversația noastră, 
doresc să transmit tuturor locuitorilor orașului 
Lipova, sărbători binecuvântate!

Biserica “Adormirea Maicii Domnului” va fi reabilitatã cu fonduri europene

„Ziua Mondială a Apei – NATURA  PENTRU  APĂ”
 Acţiune de igienizare şi protejare a resurselor de apă, desfăşurată în Oraşul Lipova

Ziua Mondială a Apei a fost marcată şi în 
acest an la Lipova, în 22 martie, când s-a 

desfăşurat acţiunea educativă şi de informare care 
a avut ca temă pentru anul 2018 „Natura pentru 
apă”. Startul acţiunii a fost dat de la ora 9:00,  la 
Centrul Recreativ Orăşenesc Lipova.

Într-o sală arhiplină, în care au fost prezenţi 
elevi ai claselor V – VIII din cadrul Liceului „Ata-
nasie Marienescu” din Lipova, a început activita-
tea propriu-zisă, prin cuvântul de deschidere al re-
prezentanţilor Primăriei Oraşului Lipova, domnul 
Petru Cociş şi ai SGA Arad – Sistem Hidrotehnic 
Lipova, domnul Ardelean Mircea),  care au adresat 
urări de bun venit şi mult succes în acţiunile care 
urmează a fi întreprinse, în vederea întreţinerii na-
turii, a mediului înconjurător, de care se leagă în 
mod direct şi depinde calitatea apei, a resurselor 
de apă sub diversele lor forme, aflate în natură, în 
acest sens fiind pregătite în oraşul Lipova, acţiuni 
de ecologizare şi întreţinere a spaţiilor, a văilor şi a 
zonelor din apropierea apelor care există în oraşul 
Lipova.

La această sesiune informativă, au fost prezenţi 
reprezentanți din partea organizatorilor acţiunii: 
Primăria Oraşului Lipova – Petru Cociş, adminis-
trator public al oraşului Lipova, Sistemul Hidro-
tehnic Lipova – ing. Mircea Ardelean, Ocolul Sil-

vic Lipova – ing. Adrian Lung, Liceul „Atanasie 
Marienescu” Lipova – director - prof. Donţu Luci-
an, Asociaţia Parcul Naţional „Lunca Mureşului” 
, Centrul Judeţean de Voluntariat , Filiala Lipova 
– Monica Urs.

Sesiunea informativă s-a bazat pe o expunere 
interesantă urmărită cu un real interes de cei pre-
zenţi, cu privire la rolul şi conservarea resurselor 
de apă, dar şi la ce reprezintă şi care este de fapt ro-
lul naturii pentru apa. Prezentarea a fost una foarte 
frumoasă, de excepţie, prin aceasta urmărind să se 
sublinieze probleme legate de necesitatea prote-
jării naturii şi evidenţierea rolului, îndatoririlor şi 
responsabilităţilor tuturor în utilizarea, dar şi  pro-
tejarea resurselor de apă.

Toate materialele prezentate, discursuri şi pro-
iecţii video, au urmărit conştientizarea şi formarea 
tinerei generaţii în ceea ce priveşte comportamen-
tul fiecăruia dintre noi faţă de utilizarea, conserva-
rea şi protejarea calitativă şi cantitativă a resurselor 
de apă.

Acţiunea, începută prin prezentările de la Cen-
trul Recreativ Orăşenesc Lipova, a continuat cu 
participarea efectivă a celor peste 100 de elevi la 
igienizarea următoarelor zone ale oraşului: Faleza 
Mureşului,  Băile Lipova,  Valea Radna şi Valea 
Şoimoş.

Totul s-a derulat sub supravegherea şi îndruma-
rea personalului tehnic de specialitate al Sistemu-
lui Hidrotehnic Lipova, ing. Mircea Ardelean – şef 
S.H. Lipova, cât şi a personalului didactic al Lice-
ului „Atanasie Marienescu” Lipova.

La finalizarea acţiunii, toţi participanţii au ser-
vit cu plăcere un pahar de „apă pură”, oferită cu 
generozitate de către „SC Lipomin SA”.

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Domnul primar Mircea Jichici, în stânga imaginii, alături de 
Răzvan Olariu,  Adela Popescu, şi Sorin Rusu. O parte din echipa de 

implementare a proiectului Bisericii „Adormirea Maicii Domnului” din Lipova

 Din albumul primăriei noastre

Interviu realizat de
Roxana FURDEAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Din albumul cu poze al primăriei

Domnul primar Virgil Bunescu, prezentându-ne steagul „Formaţiei 
de Pompieri Voluntari” din comuna Giarmata. Au trecut 129 de ani! O tempora...

Doamnă doctor Maria Cosma, pentru cititorii comunei Giarmata, 
doresc să aflu, succint, semnele infarctului. „Este destul de greu, 

dar e bine să știm că semnele pe care infarctul miocardic ni le trimite prin 
organismul nostru, înainte ca atacul de cord să se producă, ar fi acestea: 
durerea tot mai mare în spatele sternului, ca un cuțit înfipt în piept, este 
cel mai răspândit simptom al producerii pe viitor a unui infarct. Apoi 
durerea neobisnuită în gât, urmată de faptul că îți vine să vomiți mereu și 
de starea de obseală excesivă. Dar să nu uităm că stresul, Roxana, repre-

zintă de fapt cauza îmbolnăvirii treptate a arterelor.”

 De la medicul nostru 

Stresul este cauza îmbolnăvirii treptate a arterelor
Dr. Maria COSMA

Rubrica şcolii

Mecena, arta şi iubirea de oameni

Cuvântul mecenat se referă la sprijinirea 
activităților culturale de către persoane 

private. Cuvântul vine de la numele unui aristo-
crat roman, Gaius Mecenas, care a trăit în seco-
lul I înainte de Cristos. Mecenas a fost un ardent 

sprijinitor al literaturii din vremea sa, iar marele poet Vergilius a fost 

unul dintre scriitorii generos sprijiniți de el.
Mie nu îmi place deloc cuvântul sponsor, fiindcă un sponsor sprijină 

arta pentru a primi ceva în schimbul banilor. Acel ceva este publicitatea 
și este un lucru firesc. Dar să știți că există mecena care nu doresc să se 
afle public faptul că ei sprijină arta. Ei se numesc filantropi. Iar etimolo-
gia cuvântului este una minunată: un filantrop, în greaca veche, înseam-
nă cineva care iubește oamenii.

Marcel TOLCEA

Virgil BUnESCU - Primar al comunei Giarmata

Atestată documentar 
din 1332, comuna Gi-

armata s-a consolidat sub 
administrația Knoll, cel care 
a convins coloniștii germani 
să se așeze aici, și a reușit 
sub administrația domnului 
Virgil Bunescu să se impună 
ca un model demn de urmat 
între unitățile administrativ-
teritoriale ale României. În 

această perioadă - și când spun asta mă refer la 
ultimii șase ani – comuna Giarmata, după cum au 
consemnat alți colegi ai noștri, a cunoscut o dez-
voltare fără precedent. Cu artizanul acestui efort 
de modernizare a comunei Giarmata, domnul ing. 
Virgil Bunescu, am stat de vorbă, într-una din zile-
le acestei luni.

Hristos a înviat!
4Adevărat a înviat!
Domnule primar, din respect pentru timpul și mun-

ca dumneavoastră, voi scoate din însemnările mele 
mai puține întrebări decât mi-am propus la venire.

4Mulțumesc.
Domnule primar, aveți un proiect îndrăzneț, 

vreți să construiți o școală nouă în Giarmata?
4Da! Am tot sperat să fac o școală nouă cu 

alte fonduri, dar, până la urmă, am pus bani de la 
bugetul primărei pentru construcția noii clădiri. 
Nu știu cât am să reușesc în timpul mandatului 
meu, dar oricum pornesc proiectul.

De ce este necesară o școală nouă în Giarmata?
4E bine că mă întrebați, necesitatea unei 

noi școli s-a ivit odată cu problema ridicată de 
prezența în comună a copiilor ce vin din familii 
sărace, dar nu vin - dacă îmi permiteți acest joc 
de cuvinte - la cursuri, fiindcă nu au cu ce să vină, 
nu au haine și nici încălțări. În al doilea rând, nu 
vin că nu le convine ca unul să mănânce, iar celă-
lalt să se uite la el. Prin urmare, am decis să fac o 
școală nouă și să aduc unele îmbunătățiri la pro-
iectul care a fost făcut în urmă cu opt ani, când 
nu eram eu primar. Atunci, proiectanții nu s-au 
gândit la acest aspect. Eu vreau să schimb un pic 
proiectul, din mers, ca să spun așa. Vreau să fac 
astfel încât la noua școală copiii să poată servi și 
masa.

Este un proiect extrem de generos!
4Fără îndoială, dar să știți că nu e așa o mare 

avere ca primăria să dea o masă caldă elevilor, dar 
pentru asta e nevoie de o sală unde să fie prepa-
rată mâncarea zilnic. În plus, e bine pentru ei, să 
îi mai ții o oră sau două, să îi și ajuți să își pregă-
tească temele pentru a doua zi. Mai mult decât 
atât, pentru că județul Timiș – și nu numai el – 
trece printr-o criză de forță de muncă generală, 
populația îmbătrânește, natalitatea scade și mulți 
tineri pleacă în Occident, în Italia doar sunt pes-
te un milion de români plecați, de aceea vreau să 
transform noua școală într-una de meserii.

Cum adică?
4Adică, la absolvirea școlii, vreau că elevii 

să iasă cu o meserie la mână, cu care să poată 
fi angajați oriunde imediat. Acum, se vine cu o 
aberație: că liceul e obligatoriu. Mi se pare o 
prostie! Un elev care a absolvit clasa a opta dacă 
are stare materială și minte poate să urmeze li-
ceul și facultatea, dar sunt copii care nu pot face 
asta. Eu am vorbit și cu reprezentanții platfor-
mei industriale de aici și mi-au spus că este mare 
nevoie de mână de lucru, de meseriași. Și atunci 
m-am hotărât să fac școala asta și dacă jumate 
dintre elevi pot să urmeze mai departe liceul și 
facultatea, cealaltă jumătate să aibă altă vari-
antă la îndemână, să urmeze școala de meserii 
la sfârșitul căreia să dobândească o diplomă cu 
care să se poată angaja în muncă și să obțină un 
salariu, din care să poată trăi decent.

Vor sprijini și reprezentanții platformei industri-
ale, de care mi-ați vorbit, demersul dumneavoastră?

4Mi-au zis că ei vor acorda câte 250 de lei 
pentru fiecare elev ca bursă, iar Primăria Giarma-
ta va acorda și ea încă 250 de lei, pentru ca ele-
vii să poată avea o bursă bună. Dar, rețineți vă 
rog, nu acordăm acești bani ca să îi ducă acasă. 
Nu! Noi  le vom da haine, mâncare si ce vor mai 
avea copiii nevoie, pentru buna prezență și buna 
însușire a materiilor.

Cu ce probleme vă confruntați în punerea în 
practică a acestui proiect?

4Este bine că îmi adresați și această între-
bare, pentru că problema este mai complicată,        
fiindcă ai nevoie de multe aprobări de pe la mi-
nistere și birocrația este foarte mare, așa cum 

este totul în România.
Deși acest proiect al dumneavoastră este ex-

trem de necesar nu numai județului Timiș.
4Este un proiect în care cred, sistemul aces-

ta dual de învățământ este foarte util pentru 
economie. Dacă nemții au putut face asta și noi 
putem pune în practică, mai ales că e mare ne-
voie în acest moment – o cere realitatea. Proce-
dând astfel, un elev absolvent al școlii de meserii 
își va putea salva și familia. Își va putea întreține 
familia. Elevul va face practică în timpul școlii 
timp de trei ani, iar când absolvă, el cunoaște 
meseria și va putea intra direct în bani când va 
fi angajat pe piața muncii. El va avea și locul de 
muncă asigurat. Angajatorul îi va plăti bursa și 
va trebui să se angajeze la acel agent economic. 
Așa cum era în fostul regim cu școliile profesio-
nale. Un sistem care funcționa foarte bine și era 
foarte util pentru foarte mulți tineri.

Cum va fi cu cantina?
4Vreau să fac și cantină în comună, să fac o 

sală care să funcționeze în sistem cantină. Să acorzi 
atenție umanului, sufletului omului e mai impor-
tant, decât lucrurile materiale. Primarii se laudă cu 
infrastructura, dar de multe ori oamenii sunt uitați. 
Sunt aspecte de care nici nu ne interesăm. La noi 
încă nu e dezvoltată acea pornire de a veni în spriji-
nul omului aflat în suferință și în nevoie.

Din câte știu, ați încercat, tot pe acest segment 
al griji față de aproape, și cu Biserica.

4Da, am încercat să fac asta cu biserica, să 
vină cu voluntari, dar și cu funcționarii primăriei 
și cei de la școală, dar nu prea am aderență față 
de cei care ar trebui să organizeze. Bani se mai 
pot găsi de la primărie, dar cineva trebuie să se 
ocupe de proiect, să identifice persoanele respec-
tive și că ajutoarele ajung la ele. Este necesară o 
organizație unde să poți da banii și unde să poată 
fi controlați. La noi, din păcate, funcționează încă 
un sistem pompieristic. E greu să schimbi men-
talitatea aceasta. Nu avem o cultură pe această 
temă. Asta se învață cu timpul. Voluntarii ar tre-
bui să ducă mâncarea acasă la cei în nevoie și să 
ia inclusiv medicamente bătrânilor. Un asemenea 
sistem aș vrea în Giarmata. Măcar cu funcționarii 
de la primărie să pot face asta. Să dau un exemplu 
pentru ceilalți că la noi se poate!

Vreau ca, la noua ºcoalã pe care o voi construi, primãria sã acorde o masã caldã elevilor
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Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Rubrica şcolii

Olimpiada Satelor Bănăţene

ªcoala Gimnazială Remetea Mare îm-
preună cu Inspectoratul Școlar Județean 

Timiș  au organizat pentru a doua oară Concursul  
județean – „Olimpiada Satelor Bănățene”, concurs 
destinat elevilor din mediul rural. Noutatea  acestei 
ediții a constat în participarea elevilor de clasa a 
IV-a și totodată  prin numărul mare de școli parti-
cipante la acest concurs.

Meritul pentru inițierea acestui concurs de 
matematică, pentru cei mai buni elevi iubitori de 
matematică din satele timișene, revine domnului 
Inspector școlar, prof. Zeno Blajovan și  doamnei  
profesor Mihaela Cepeha, director al Școlii Gim-
naziale Remetea Mare.

Pentru buna organizare și desfășurare a concur-
sului de matematică au pus umărul cadrele didac-

tice,  personalul  didactic auxiliar și nedidactic al 
Școlii Gimnaziale Remetea Mare.

Un sprijin real pentru organizarea concursului a 
fost acordat de către domnul Ilie Golubov, primar 
al comunei Remetea Mare.

Elevii participanți la Concursul  județean „Olim-
piada Satelor Bănățene”, desfășurat  în data de 17 
martie 2018, care au obținut PREMIUL I, vor repre-
zenta cu mândrie județul Timiș, la etapa națională - 
Olimpiada Satelor din România, care se va desfășura 
în data de 12 mai 2018, la Cluj-Napoca.

Deținătorii premiului I sunt următorii elevi:
Mane Darius - clasa a IV-a- Școala Gimnazială 

Remetea Mare
Martinescu Daniel - clasa a V-a - Școala Gim-

nazială Dumbrava
Marcu Selia - clasa a VI-a - Școala Gimnazială 

Dumbrava
Titirigă Tania - clasa a VII-a - Școala Gimnazi-

ală Săcălaz
Tcaciuc Andreea - clasa a VIII-a - Școala Gimna-

zială Chișoda - Liceul Teoretic ,,David Voniga”  Giroc
Felicitări elevilor reprezentanți ai județului 

Timiș, cadrelor didactice care au pregătit acești 
elevi, elevilor care au obținut premii, elevilor 
participanți  și nu în ultimul rând organizatorilor 
acestui concurs.

Mulțumirile participanților se îndreaptă spre 
doamna Mariana Micle, manager al S.C. Codrina 
S.R.L., care și în acest an a fost sponsorul concursului.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Constantin MIUțEL – consilier PnL

Boxul este un sport 
marțial străvechi, 

probabil cel mai vechi sport 
marțial, cu origini preistori-
ce, iar practicarea sa impune 
multă disciplină, coordonare 
și atenție. De ce spun asta? 
Pentru că omul pe care l-am 
invitat în această lună la dia-
log a fost una din speranțele 

mari ale pugilismului bănățean. De ce nu s-a ma-
terializat această speranță? Aflați din convorbirea 
mea cu dânsul. Și veți mai afla ceva; veți mai afla 
că, în spațiul careului magic, orice sfori trase se 
transformă în corzi de box!

Ei, domnule consilier Miuțel, consilier liberal, 
ne revedem după...

4După o lună de zile.
V-am promis că voi continua dialogul cu dum-

neavoastră și, precum vedeți, îmi păstrez cuvântul 
dat.

4Da, văd și îți mulțumesc pentru corectitu-
dine.

Am vorbit, în dialogul nostru trecut, printre alte-
le, și despre rolul etnicilor germani în destinul comu-
nei dumneavoastră și al Banatului în general.

4Nemții și chiar Imperiul Austriac au fost 
pentru noi bănățenii, mană cerească! Și asta se 
vede cu ochiul liber, dacă faci o comparație cu 
alte regiuni românești.

Mai sunt nemți la Ianova?
4O singură femeie. Toți nemții, domnișoară 

Roxana, au plecat. Nu a știut conducerea țării de 
atunci ce pierde prin plecarea lor.

Cum se află gospodăria interlocutorului meu 
de azi, bănățeanul Constantin Miuțel?

4Mie nu îmi place să stau. Și cum să stau, 
când animalele mele nu știu de zi liberă. A fost 
perioadă când am avut trei scroafe, păi astea 
trebuie hrănite! Au fost ani când am valorificat 
peste 50 de purcei.

Ca-n Bănat.
4Așa cum zici.
Dar Ianova?
4La Ianova activitatea primăriei se vede. S-a 

lucrat și se lucrează în continuare la asfaltarea 
străzilor, s-a prins în bugetul local din acest an să 
terminăm și lucrările începute în dreptul cimitire-
lor, să punem la punct îngrădirea cu garduri noi.

S-a lucrat foarte mult și bine și la Biserica sa-
tului.

4Da, foarte mulți preoți care vin pentru pri-
ma oară la noi în sat, pentru a oficia la maslu, ră-
mân încântați, spunându-ne că la Ianova este a 
doua Catedrală a Banatului. O fi așa, n-o fi, noi 
ne bucurăm.

De la președintele meu, domnul Vasile Todi, 
care a fost la sfințirea lucrării, alături de prietenul 
său, Preasfințitul Paisie Lugojanul, am aflat des-
pre frumusețea, atât a Bisericii, cât și a locului pe 
care se află. Iar de la consătenii dumneavoastră, 
am aflat că ați fost unul din jucătorii importanți ai 
lotului comunal de fotbaliști.

4Ei, nu-i chiar așa. Am jucat, este adevărat, 
ca fundaș dreapta, vreme de...

De 14 ani!
4Da, v-am mai spus și rândul trecut, bine vă 

documentați, văd că știți totul despre mine.
Dacă tot ziceți că «bine mă documentez», i-a 

vorbiți-mi vă rog și pentru tinerii comunei dumnea-
voastră, despre tânărul boxer Constantin Miuțel.

4Cu boxul am început la UMT. Acolo am 

înțeles că în box mai și capeți bătaie, nu numai dai.
Ce boxer v-a impresionat prin evoluția sa în 

ring?
Francisc Vaștag.
De ce, domnule Miuțel, ați abandonat scrima 

cu pumnii?
4Frumos ai spus! Am abandonat boxul 

din cauza tatălui meu, care neștiind că eu am 
îmbrățișat această ramură sportivă, nu înțelegea 
de ce nu ajung acasă cu ceilalți copii care făceau 
școala la oraș. El așteptându-mă să ajung acasă 
devreme și pentru a-i ajuta la muncile câmpului.

Și cum motivați?
4Spuneam că ne-au ținut mai mult la școală. 

Până când, într-o zi, vezi minciuna nu are picioa-
re lungi, un vecin trecând pe la noi și știind de 
activitatea mea pugilistică, m-a întrebat: „Costi-
că, cum a fost la antrenament?” Eu mirat: „Ce 
antrenament?” Tata s-a uitat la mine, eu i-am 
spus adevărul și atunci am luat primul pumn de 
knockout. De la tata. Și astfel m-am redescoperit 
copilul ascultător al părinților mei.

Domnule Miuțel, regretați faptul că ați renunțat 
la box?

4Sincer, da! Domnișoară, susținut de 
construcția mea fizică, de puterea de concentra-
re în corzi, cred că aveam un viitor în ring.

Rezultatele dumneavoastră competiționale 
susțin crezul de acum?

4Socotește și dumneata: din 11 meciuri ofi-
ciale, nu am pierdut niciunul! Pe toate le-am 
câștigat prin knockout.

La ce categorie?
4La categoria ușoară. Vezi, domnișoară Ro-

xana, poate că uneori nu e bine să asculți de 
părinți.

Din 11 meciuri oficiale, nu am pierdut niciunul! Pe toate le-am câºtigat prin knockout

Medicul nostru de familie

Migrena - 
modalităţi de vindecare 

În 
6 0 % 

din cazuri 
nu există 
un factor 
declanșator 
a p a r e n t . 
Totuși, la cei 
mai mulți 
accesele de migrenă sunt favorizate de: efort 
fizic, expunerea la frig, vânt, călătorii, înălțime, 
supraîncărcare psihică, efort mental exagerat, 
stresuri emoționale puternice. Criza survine 
cel mai adesea în week-end sau la începutul 
vacanțelor.

Până în momentul de față medicina nu a 
găsit soluția vindecării bolii, ci poate doar să 
amelioreze simptomele în criză. Astfel se admi-
nistrează substanțe antiinflamatoare, cum ar fi: 
aspirina, paracetamolul, chiar prednisone.

Dacă vom apela la cultura fizică medica-
lă, atunci e bine să începeți cu rotația capului. 
Rostogoliți capul spre dreapta, apoi repetați 
mișcarea spre stânga de același număr de ori.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Aduc mulţumiri domnului Constantin NICOLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN

Din albumul cu poze al primăriei

Elevii Școlii Gimnaziale Dumbrăvița au participat la dife-
rite olimpiade și s-au calificat în etapele următoare: Ast-

fel, la „Olimpiada de limba și literatură română” s-au calificat 
în etapa județeană elevii: Markovsky Clara - clasa a VIII-a B 
(100,5 puncte) și Stana A. Carmen - clasa a VI-a A (103 punc-
te); la „Olimpiada Universul Cunoașterii prin Lectură”, etapa 
județeană s-au calificat și au obținut mențiune, elevii: Miuțel 
Ioana, Mureșan Daniel, Tilea Denisa și Franț Diana. La aceeași 
olimpiadă, eleva Popa Diana s-a calificat în etapa națională, 
care va fi organizată la Galați. La „Olimpiada de religie Ortodo-
xă”, etapa județeană elevele: Mircea Teodora și Franț Diana au 

obținut 95 puncte, Popazu Denisa - 90 puncte, Luca Daria - 88,5 puncte. Elevele: Franț Nadia și Franț 
Diana, clasa a VII-a C, au obținut Premiul al III-lea, la concursul Forts en Francophonie.

Rubrica şcolii

Rezultate la olimpiadele şcolare

Prezent la întrunirea de început de an a „Uniunii Primarilor din 
Banatul Istoric”, din municipiul Reşiţa, domnul primar Victor Malac, 

s-a întreţinut, alături de colegi şi cu celebrul fotbalist Cristian Chivu,
 invitat, împreună cu Ionuţ Lupescu, la masa festivă.

Victor MALAC - Primar al comunei Dumbrăvița

Nu este lucru de șagă, 
să reușești să-l 

întâlnești pe domnul pri-
mar Victor Malac. Mereu 
pe drumuri, drumuri care 
adeseori duc spre București, 
acolo unde se pune nu doar 
harta în cui și punga cu pa-
rale. Și dacă am reușit să îl 
întâlnesc, am trecut direct la 

întrebări în așteptarea răspunsurilor, grăbită, ca 
nu cumva un telefon de la județ sau govern să-mi 
răpească interlocutorul.

Domnule primar, tot pe drum?
4Roxana, o comună, ca și un oraș, nu se 

conduce din birou.
Pe unde ați fost?
4Am fost la București și am semnat un con-

tract cu Ministerul Dezvoltării pentru reabilita-
rea rețelei de apă, stații de tratare și pompare a 

apei și rețea de distribuție.
Ce sumă e necesară?
4Contractul este în valoare de 22 de mili-

oane de lei, adică aproximativ cinci milioane 
de euro. Proiectul e pe patru ani, dar eu sper 
ca în trei ani să rezolvăm problema apei în co-
mună. Sunt forțat, trebuie să reabilitez cât mai 
grabnic rețeaua de apă pentru că, demografic, 
Dumbrăvița a crescut foarte mult, populația e 
tot mai mare și vara, când se udă și grădinile, 
avem probleme cu presiunea la apă.

Dar eu știu că, până vor trece acești patru ani 
pe care îi doriți trei, aveți o gardă de siguranță.

4Evident, până când se va finaliza acest 
proiect mare, primăria Dumbrăvița mai are alte 
două, pe termen lung, care vizează rezolvarea 
aceleiași probleme: apa în comună. Vezi, regu-
la la Ministerul Dezvoltării este să atragem mai 
întâi fonduri europene și mai apoi vin cele de 
la Guvern. Am depus și pe AFIR și am și sem-

nat contractul, pentru o rețea de canalizare, de 
un milion de euro, și o rețea de apă, e vorba de 
aducțiuni de la puțuri până la stația de tratare, 
tot de un milion de euro. Toate cele trei proiec-
te, cel de 5 milioane de euro și astea două, sunt 
pe termen lung.

Și pe termen scurt?
4Am găsit și o soluție pe termen mai scurt 

pentru presiunea scăzută de la robinete: în bu-
getul local este prevăzută construirea unei stații 
de pompare, în zona Cora, cu bazin stocător. 
În paralel, societatea de apă Aqua Dumbrăvița 
mai montează alte două stocătoare de 100 mc 
unul la colțul pădurii, pe strada Ghioceilor și 
unul lângă Kaufland. Acestea vor avea rolul de 
a prelua apa noaptea și, când este consumul cel 
mai mare, atunci să pompeze.

Domnule primar, vă mulțumesc!
4Cu plăcere.

Am semnat contractul de cinci milioane de euro, pentru a rezolva în comunã problema apei

Întâlniri frăţeşti

La Dumbrăvița a avut loc întâlnirea cu parte-
nerii de proiect din Opstina Zitiste, Republi-

ca Serbia, în cadrul proiectului transfrontalier „Păs-
trarea vie a tradițiilor și obiceiurilor în 4 domenii”.

Timp de aproape un an, cei doi parteneri aflați 
de o parte și de cealaltă a graniței încearcă, prin di-
verse evenimente, să sporească integrarea culturală 
prin reîmprospătarea obiceiurilor locale în 4 dome-
nii tradiționale: dans popular, tradiții gastronomice, tradiții de artizanat popular și obiceiuri populare. 
Partenerii din Zitiste au prezentat tehnici de decorare a ouălor de Paști cu motive populare, prin metoda 
decupajului prin lipirea bucăților de șervețel cu albuș de ou și au experimentat decorarea ouălor cu ceară 
de albine. S-au confecționat ornamente pentru Paști: coșulețe, flori, suporturi pentru ouă colorate.

Veşti bune şi pentru oaspeţii noştri

ªoseaua care face legătura între Timișoara 
și Autostrada A1, cea care trece prin 

Dumbrăvița și Giarmata, va fi lărgită la patru benzi, 
câte două pe fiecare sens de circulație. Contractul 
de finanțare a fost semnat. „Durata de execuție a 
acestui proiect este de 56 luni, aceasta însemnând 
până la ultima cerere de rambursare”, a declarat 
președintele Consiliului Județean Timiș, Călin Do-
bra.

Întrebat de același proiect, Sorin Maxim, direc-
torul ADR Vest, ne-a spus: „Perioada de 56 de luni pentru acest proiect este un maxim asumat. Eu cred 
că acest lucru se va putea face mai repede decât acest termen maxim estimat”.

  Flori pentru 
Violeta Bario Collado
Sala Polivalentă din localitatea Dum-

brăvița a găzduit un spectacol de excepție. 
Consulatul Onorific al Spaniei la Timișoara și Pri-
măria Comunei Dumbrăvița au organizat împreu-
nă cea mai spectaculoasă seară din cadrul „Zilelor 
Culturale Spaniole” din Timișoara.

Artiștii care au încântat, pur și simplu, asistența 
numeroasă au venit direct de la Barcelona. La fi-
nalul serii, dumbrăvițenii au aplaudat în picioare 
efortul artiștilor, iar numeroși spectatori au stat 
la coadă pentru a se fotografia cu membrii gru-
pului. Domnul Victor Malac, primarul localității 
Dumbrăvița, vădit emoționat, a dăruit flori dansa-
toarei Violetei Bario.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Hristos a înviat!
Brian FILIMON, primarul comunei Măureni

În aceste zile 
luminate de 

după sfintele sărbă-
tori de Paște, edilul 
administrației din Mă-
ureni, Brian Filimon, 
își îndreaptă gândurile 
sale bune către Dum-
nezeu, dar și către 
concetățenii săi, adu-
când mulțumire pen-

tru sprijin, dar și cerând înțelegere pentru toate 

greutățile prin care a trecut comunitatea în ul-
tima perioadă: „Doamne, te răstignim în fieca-
re zi prin nemernicia noastră, prin păcatele pe 
care le gândim și le facem, prin gesturile noas-
tre, prin modalitățile noastre de a ne comporta 
cu semenii noștri, cu frații noștri. Suntem răi 
și uităm învățăturile Tale. Și cu toate acestea, 
îți cerem să ne miluiești și să ne ierți pe toți, 
Doamne! Doar Tu, în marea ta iubire, poți face 
asta. Amin! 

Dragi consăteni ai localităților Măureni și 
Șoșdea, îmi doresc ca sfintele sărbători pascale 

să vă fi adus binecuvântare și lumină în casele 
dumneavoastră, iar pe această cale, vă cer ierta-
re tuturor pentru lipsurile care au fost și pentru 
că nu am reușit noi, cei care administrăm co-
munitatea, să vă mulțumim în toate momentele. 
Să ne ajute Dumnezeu să fim mai buni, să ne 
ajutăm și să ne respectăm reciproc. Al vostru 
primar, Brian Filimon, împreună cu echipa Pri-
măriei și a Consiliului local Măureni vă urează 
zile binecuvântate, sănătate și să auzim de bine! 
Hristos a înviat!”

Pregătiri pentru Bacalaureat!

Sfatul medicului veterinar

Noi modificări la Legea pieţelor

În Ședința de 
Guvern din 4 

aprilie, a fost aprobată o 
Ordonanță de urgență a 
Guvernului pentru stabi-
lirea unor măsuri de apli-
care a Legii nr. 70/2018 
privind modificarea şi 
completarea Legii nr. 
145/2014 pentru stabili-
rea unor măsuri de regle-
mentare a pieței produse-
lor din sectorul agricol.

Piața produselor din sectorul agricol este reglementată de Legea nr.145/2014, 
cu modificările și completările ulterioare, potrivit căreia comercializarea de 
către producătorii agricoli persoane fizice, a produselor proprii, se face numai 
pe baza Atestatului de producător și a Carnetului de comercializare.

Astfel, modificările aduse Legii nr. 145/2014 presupun ca atestatele de 
producător și carnetele de comercializare a produselor agricole să fie emise 
pentru o perioadă de 7 ani.

Din cauza faptului că nu este reglementată o perioadă de tranziție, până la 
emiterea noilor formulare, producătorilor agricoli care doresc să comerciali-
zeze produsele proprii în piață nu le pot fi eliberate atestatele de producător/
carnete de comercializare.

Emiterea Ordonanței de Urgență a Guvernului ce legiferează o măsură 
tranzitorie are ca scop evitarea unui blocaj în ceea ce privește accesul la piață 
a producătorilor agricoli, a persoanelor fizice. În acest fel, aceștia pot să-și 
valorifice produsele proprii și pot avea acces la programele guvernamentale 
multianuale de sprijin.

Prin urmare, formularele atestatelor de producător și carnetelor de comer-
cializare aflate pe stoc se pot folosi până în data de 30 iulie 2018, se arată 
într-un comunicat al Ministerului Agriculturii și Dezvoltării rurale.

Paştele a trecut, vine 1 Mai!

Minivacanța de Paște s-a încheiat, dar ne pregătim de alte zile li-
bere, cele prilejuite de 1 Mai, zi nelucrătoare de sărbătoare lega-

lă. Astfel, sărbătoarea de 1 Mai va avea propria minivacanță de patru zile. 
În România, Ziua Muncii a fost sărbătorită pentru prima dată în 1890, iar 
în timpul comunismului această sărbătoare a fost marcată, ca şi în alte ţări 
comuniste, de manifestări propagandistice. După revoluţia din decembrie 
1989, timp de mai mulţi ani, ziua de 1 mai nu a mai fost sărbătorită prin 
festivităţi propagandistice, însă a fost marcată prin evenimente sociale, în 
aer liber. Printre ţările care sărbătoresc Ziua Muncii pe 1 mai se numără şi 
Germania, Belgia, Croaţia, Turcia, Grecia, Italia, Spania, Israel, Canada, 
India, Suedia, Filipine, Mexic, Peru, Hong Kong etc.

Pagină realizată de Ada MAxIM

În perioada primăverii trebuie să avem în 
vedere anumite reguli, în ceea ce privește 

îngrijirea animalelor domestice. 
Într-o curte pentru animale, înainte de venirea 

primăverii, se face curăţenie generală. Se îndepăr-
tează resturile de vegetale şi se dezinfectează toate 
suprafeţele. Substanţele toxice se aplică doar în 
concentraţiile recomandate. Nu faceţi greşeala să 
le combinaţi cu apă la întâmplare. Se aplică dimi-
neaţa şi, până seara, orice substanţă se usucă.

Dacă vine ploaia, trebuie să aşteptaţi până la us-
carea suprafeţelor. În tot acest timp, animalele nu 
vor sta în curte. Locul destinat animalelor trebuie 
ferit pe cât posibil de rozătoare. Aceste mamife-

re transmit extrem de multe boli, unele dintre ele      
fiind mortale. 

Se pun, aşadar, şi substanţe destinate rozătoa-
relor, care vor fi luate odată ce veniţi cu animalele 
de curte. Sau lăsaţi cutii cu lipici în interior per-
manent (pentru şoareci), dar nu în locul destinat 
puilor de găină.

Tot la începutul primăverii, dacă vă doriţi ani-
male diverse în curte, apelaţi la sfaturile medicului 
veterinar. Fiecare animal, în funcţie de specia din 
care face parte, are nevoie de alte vaccinuri. Porcii, 
spre exemplu, trebuie feriţi în primul rând de ro-
zătoare, care transmit boli mortale. Aceştia trebuie 
vaccinaţi din perioada de gestaţie.

Vacile aduc pe lume viţei la începutul primăve-
rii şi au nevoie de supliment de hrană, posibil şi de 
vitamine. Spre exemplu, o vacă mănâncă zilnic 28 
de kg de iarbă sau fân, iar după ce fată cantitatea 
se măreşte. 

În cazul oilor e ideală o păşune. Iarba proaspătă 
sau uscată reprezintă hrana de care au nevoie zil-
nic. Excesul de legume poate să le determine balo-
nări periculoase. Însă le puteţi oferi morcovi cu în-
credere. Imediat după ce fată, vor hrăni mieii timp 
de trei săptămâni exclusiv cu lapte. Dacă aveţi oi, 
capre, vaci, acestea au nevoie de un bulgăre de sare 
la dispoziţie. Oile sunt cele care trebuie deparazi-
tate frecvent.

Simularea examenului de Bacalaureat din acest an s-a încheiat 
în 30 martie, elevii şi preşcolarii întorcându-se la școală în 11 

aprilie, după ce, în perioada 31 martie - 10 aprilie, au fost în vacanţa de 
Paşte, 

Elevii de clasele a XI-a si a XII-a au început simularea examenelor 
de Bacalaureat, cu testarea la Limba si literatura română în 19 martie. 
Aceștia au susținut simularea la Proba obligatorie a profilului, adică Ma-
tematică sau Istorie, cursurile nefiind suspendate în această perioadă, în 
liceele unde s-a susținut simularea. Obiectivele simulării sunt familia-
rizarea elevilor cu rigorile unui examen real și optimizarea rezultatelor 
obținute de către elevi la Bacalaureat, potrivit Ministerului Educației. 
Notele obținute la simulare nu se contestă și, ca regulă, nu se trec în 
catalog. Totuși, în situațiile excepționale în care se dorește consemnarea 
notelor în catalog, acest lucru se poate face în baza unei cereri scrise a 
elevilor, au mai precizat reprezentanții Ministerului Educației.



10. aprilie

 oaia 
de Voiteg

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mai mulți cititori ai jurnalului interregional „Banatul” m-au rugat să republicăm unul din cele mai îndrăgite materiale apărute în revista 
noastră. O facem acum, în luna care găzduiește „Ziua Învierii”, zi despre care Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit Ioan al Banatului istoric, 

Președintele de Onoare al jurnalului nostru spunea: „Cu Ziua Învierii începe era milei și a îndurării, timpul milei și îndurării și al pocăinței pentru 
om.”  Zi pe care trebuie să o însoțim mereu cu gândul la preabunii noștri părinți. R.F.

Părinţii sunt singurii sfinţi pe care îi putem îmbrăţişa

Ard mistuindu-se într-o perpetuă neodihnă 
existențială. Ard și ne așteaptă mereu, cu 

iubirea lor nevârstnică, la poarta casei, pipăindu-ne 
hainele din dorința de a scutura protectori, chiar 
și o floare de cireș coborâtă pe gulerul cămășii, 
vătămătoare parcă pentru siguranța noastră, ascul-
tându-ne cu luare-aminte gândurile  și poftindu-ne 
fără vorbe, să ne lasăm toropiți de dragostea lor 
molcomă și desfătătoare. Bunii noștri părinți!

Privindu-i, așezați pe banca din dreptul casei, 
ca doi luceferi osteniți de drum pe bolta vieții, 

mă gândesc, copil încă fiind, că Părintele Arsenie 
Boca observa că „Tatăl nostru” este pe jumătate o 
rugăciune a copiilor către părinte. E rugăciunea şi 
cererea pe care orice copil i-ar putea-o face tatălui 
său. Parafrazându-l pe veneratul Părinte, voi spu-
ne că singura bucurie, ce nu dezamăgeşte dintre 
dezamăgitoarele bucurii ale oamenilor, e aceea de 
a ţine la piept pe părintele tău, îmbujorat la faţă de 
un sânge care să fie al tău și care, doar îngânându-ți 
numele, să te facă să mai descoperi o dată duioşia 
pierdută a prunciei.

Voi muri convins că numai respectul pe care 
noi, copiii, îl purtăm părinților ne poate asigura 

biletul de intrare în rai. Pentru că părinții sunt ru-
găciunile noastre trăite. Ei și numai ei sunt cea mai 
sigură relație a noastră cu Dumnezeu.

Întrebat fiind care sunt datoriile copiilor față de 
părinți după învățătura Sfintei Scripturi, Ava Cleo-
pa spunea: „Să se supună părinților, să asculte 
învățăturile părinților, să îngrijească pe părinții lor, 
să cinstească și să veselească inima lor, căci copiii 
ascultători vor fi binecuvântați. Nu vi se pare că, 
urmând acest îndemn, pășim pe cele dintâi pietre 
ale drumului ce duce spre Poarta Raiului?

Părinții sunt singurii sfinți pe care îi putem 
îmbrățișa!

Vasile TODI

Sensul şi originea cuvintelor
Rubrica şcolii

Semnificaţia unui simbol

Crucea este un simbol universal, 
totalizator, unul dintre cele mai 

complexe, prezent în toate culturile, din 
antichitate şi până astăzi, dobândind un 
plus de semnificaţie în relaţie cu Sărbă-
toarea Paştelui, condensând in imaginea 
ei mântuirea şi patimile lui Iisus Hristos.

Crucea, prin intersecţia celor două 
drepte, corespunde Centrului, iar vârfu-
rile, arătând spre cele patru puncte cardi-
nale, reprezintă o cuprindere a Totului. Este şi un simbol al pământului, al 
energiilor subtile şi dinamice ale acestuia, dar şi al cerului, prin verticalitate.

În tradiţia creştină, crucea îl simbolizează pe Iisus Hristos, Cel Răstignit. 
Există o cruce a patimilor, care aminteşte de suferinţele şi de moartea lui Iisus, 
şi o cruce a Învierii, semn al biruinţei asupra morţii. Ea corespunde şi pomului 
vieţii, celor patru elemente fundamentale pământ, aer, apa, foc este un semn 
protector, este cea care rânduieşte, măsoară, decupează spaţiile sacre (biserici, 
catedrale) şi lumea.

Rubrica bisericii

În lume sunt multe mari minuni, 
dar nu mai mari ca omul 

Sofocle ne-a convins demult de adevărul vorbelor 
sale din titlu, dar noi vom încerca, astăzi, să ur-

mărim și câteva curiozități ale corpului uman. Curiozități 
care dovedesc că el, corpul nostru, reprezintă un adevărat 
miracol. La multe dintre aceste curiozități, s-ar putea să nu 
ne fi gândit niciodată. Cum, de exemplu, este aceea că be-
beluşii au cu 60 de oase mai mult decât adulţii…

De pildă, știați că ritmul cardiac imită muzica pe care o 
ascultăm? Inima care în fiecare zi produce suficientă ener-
gie cât pentru a conduce un camion pe o distanţă de 32 de kilometri, și care 
bate chiar şi atunci când este scoasă din organism.

Și nu este lipsit de interes să reținem că mai puţin de şapte ore de somn 
pe zi reduc speranţa de viaţă. Și dacă tot am amintit de somn, atunci mai 
consemnez că cu cât nivelul de inteligenţă este mai mare, cu atât mai mult ar 
trebui să visăm.

Și nu uitați: urechile şi nasul nu cresc atunci când mințim, ci continuă să 
crească pe măsură ce înaintăm în vârstă. Și dacă tot am amintit de nas, ei bine, 
nasul uman poate simţi un trilion de mirosuri diferite.

Medicul nostru

 Oferte prin telefon

Când achiziționezi servicii de telefonie, internet sau televiziune prin te-
lefon, mail sau online – site sau aplicație – lucrurile se schimbă puțin. 

E vorba, desigur, de drepturi și e bine să ți le cunoști. Furnizorul respectivelor 
servicii trebuie să pună la dispoziție o serie de informații minime. Firesc, acestea 
trebuie să fie relevante pentru decizia ta. Nu în ultimul rând trebuie specificat și 
modul de soluționare a reclamațiilor, informații despre dreptul de retragere din 
contract și condițiile în care utilizatorul își poate exercita acest drept.

Totodată, e bine să știi, că ai dreptul să te retragi din contract, fără nicio 
justificare, în termen de maximum 14 zile de la încheierea contractului.

Dreptul dumneavoastră

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

Dragi elevi ai școlii din Voiteg, în acest număr al revistei noastre voi 
vorbi despre Lapsus (plural lapsusuri) adică, despre un cuvânt lati-

nesc, devenit astăzi un termen internaţional (pentru că se foloseşte în multe 
limbi), al cărui sens este, conform Dicționarului explicativ al limbii române: 
„Incapacitate momentană a cuiva de a-şi aduce aminte de un lucru ştiut. După 
cum se poate constata, din precizările dicţionarului, în limba română, cuvân-
tul lapsus a pătruns prin filiera limbii franceze.

Când o astfel inadvertenţă, de incapacitate a cuiva de a-şi aminti un cu-
vânt, se produce în comunicarea orală, termenul corect care denumeşte acest 
fapt este lapsus linguae, iar când este vorba de textul scris, lapsus calami.

O eroare generată de memorie, care poate face pe cineva să exprime altce-
va decât a intenţionat este numită lapsus memoriae, iar când aceasta se mani-
festă la nivel gestual, când cineva face un alt gest decât intenţionase, termenul 
latinesc este lapsus manus.

 Lapsusuri „celebre”
 În 2009, când se aniversa Debarcarea din Normandia, cea mai mare ope-

raţiune amfibie, din al Doilea Război Mondial, Gordon Brown, om politic 
englez, în prezenţa lui Barack Obama, în loc de „Omaha Beach” (denumirea 
locului unde aliaţii au pierdut cei mai mulţi soldaţi) a pronunţat „Obama Be-
ach”.

Nikola Sarkozy se declara, într-un discurs în fața Republicanilor, „întot-
deauna de partea dictatorilor”, în loc de „întotdeauna de partea oprimaţilor”.
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 oaia 
de Bata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ioan MICURESCU - primarul comunei Bata

Ori de câte ori cobor 
spre Bata, venind 

dinspre Lipova, frumusețea 
și nuanțele peisajului mă de-
termină să-mi urzesc o rea-
litate fictivă. Din păcate, nu 
pot să întârzii în ea, pentru că 
mă aflu la volanul mașinii. E 
început de primăvară și pă-
durile ninse își continuă hi-
bernarea ruginie. Pe o creas-

tă, un brad verde împinge maiestos frumusețea spre 
cer. Opresc mașina admirându-l clipe în șir. Natura 
nu imită. Nu are nevoie… O cură de libertate abso-
lută. O bucurie de o clipă pentru om, o bucurie pe 
care doar animalele pădurii o cunosc permanent. 
Gardul de lemn, care împrejmuiește Pensiunea „La 
Bade Ioane”, e semnul că am intrat în sat. Îmi pre-
gătesc reportofonul…

Domnule primar, în numărul trecut al jurnalu-
lui interregional „Banatul”, angajații primăriei 
din Bata, v-au omagiat in córpore – și nu numai 
dânșii, cu prilejul zilei dumneavoastră de naștere. 
Are timp un om activ, dinamic, ca dumneavoastră, 
să simtă trecerea anilor?

4Înainte de a răspunde întrebării, țin să 
mulțumesc tuturor celor care au avut bunăvoința 
să-mi amintească această zi, gratulându-mă. 
Vezi tu, dragă Roxana, toți avem un traseu în 
viață, un traseu cu trepte, unele mai ușor de 
urcat, altele mai solicitante, cum ar fi: copilăria, 
adolescența, maturitatea profund creatoare, 
după care, ajungi la acea treaptă, care în cazul 
meu poartă numărul 65. Cifră care coincide cu 
vârsta pensionării.

Cu ce gând ați pășit pe această treaptă?
4Cu gândul la tatăl meu. Tata a trăit 72 de 

ani, cu mulți ani în urmă, tânăr fiind, mă gân-
deam: „Doamne, ajung eu 72 de ani?” Acum, de 
la 65 la 72, când mă gândesc la proiectele mele 

pe termen scurt și mediu, îmi spun: „Doamne, 
ce puțin mai am de «contabilizat», dacă ar fi ast-
fel.” Dar, îndepărtându-mă de… contabilitate, 
îmi amintesc un îndemn al părintelui meu: „Să 
nu faci, feciorule, umbră degeaba pământului”.

Am reflectat deseori, urcând treptele vieții, 
la acest îndemn și te asigur că eu, atunci când 
voi părăsi această lume – pe care nimeni nu vrea 
să o părăsească – o voi face împăcat, mulțumit 
cu ceea ce am făcut pentru familie, pentru satul 
în care m-am născut, pentru sufletul meu. Acu-
ma, când mă uit la mormanul acela de fotografii, 
văd chipuri, văd evenimente. Roxana, mă sperie 
gândul că aceste amintiri vor dispărea odată cu 
mine. Dar, eu sunt pregătit și pentru asta…

Domnule primar, nu sunt obișnuită să vă aud 
vorbind astfel. Petre Țuțea spunea: «Aş vrea 
să trăiesc două sute de ani. E cam nereligioasă 
această dorinţă şi această zbatere, dar nu pot face 
pe viteazul.» Vă somez, în numele prețuirii pe care 
o port domniei voastre, să trăiți o sută de ani!

4Îți mulțumesc. Eu am fost invitat la multe 
manifestări, la multe festivități de „rămas bun”, 
organizate pentru oameni aflați pe pragul pen-
sionării. Și întodeauna, în toate ocaziile când am 
fost rugat să vorbesc la astfel de întruniri, am 
spus două lucruri cu trimitere spre cel sărbătorit.

M-ați făcut curioasă.
4Unu: „Dacă n-ai făcut avere până la vârsta 

pensionării, să nu încerci să faci de acum înain-
te.” Și doi: „Ai avut o anumită responsabilitate 
și cu destulă ușurință ai deschis anumite uși în 
funcție de poziția ierarhică avută, dar de mâine, 
răspunsul celui la ușa căruia vei bate, poate fi: 
«Intră!», «Mai așteaptă la ușă.» sau «Vino altă-
dată».” Ei, draga mea, eu sunt pregătit și pentru 
„vino altădată”.

Vă rog să vă întoarceți la optimism, la umorul 
dumneavoastră colocvial. Povestiți-mi, evocați-mi 
un personaj al satului care vi se apropie acum de 

amintiri.
4Da, în perioada apusă a comunismului, la 

noi, în sat, trăia și muncea un președinte de CAP, 
Ioan Popa pe numele său, care, într-o bună zi, mi-a 
spus: „Vezi dragul meu, ieri eram președinte și toți 
îmi spuneau: «Să trăiți, domnule președinte!» Și 
întâmplarea face ca să vină în locul meu un altul, 
mai tânăr și salutul oamenilor s-a schimbat și el. 
Din «Să trăiți, domnule președinte!», în «Ce faci mă 
Ioane?»” Roxana, un mare medic arădean, fără a-i 
rosti numele, a spus odată așa: „Eu nu am prie-
teni, eu am doar cunoștințe.” Ei, eu sunt la polul 
opus, eu am mulți prieteni și îmi este drag atunci 
când ei îmi trec pragul casei  mele, pentru că orice 
întâlnire cu prietenii mei e, pentru mine, un bal-
sam pentru suflet.

Socotindu-i pe toți, vă puteți scălda în balsam!
4Mulțumesc bunului Dumnezeu. Am prie-

teni din lumea zeiței Diana, o lume în care se lea-
gă prietenii sincere, am prieteni din sfera politi-
că, medicală, literară și, bineînțeles, oamenii din 
satul meu, care fac parte din familia mea, pentru 
că din 365 de zile, cu excepția zilelor de conce-
diu, toate celelalte sunt în mijlocul lor. Din acest 
motiv, fiecare realizare a mea, adusă în folosul 
sătenilor mei, o privesc ca pe una făcută familiei 
mele.

Am oprit reportofonul, mi-am băut cafeaua, 
continuând să-l privesc, în tăcere, pe acest Om, în 
ochii căruia, ca într-o carte deschisă, puteam citi 
ceea ce dânsul ar mai fi vrut să-mi spună, dar s-a 
oprit:

Iubiri, dezastre, zîmbete, suspine
Nu s-au pierdut ca undele pe lac.
Tot ce-am trăit rămîne scris în mine
Ca vîrstele în cercuri de copac.
Și la venire și la plecare, am simțit în dreptul 

tuturor caselor, pe lângă care am trecut, miros de 
mere ascunse în fân. Semn că, la Bata, aerul și su-
fletul oamenilor, este curat ca noaptea de epifanie.

Dacã n-ai fãcut avere pânã la vârsta pensionãrii, sã nu încerci sã faci de acum înainte

Expresia „A opta minune” se foloseşte 
astăzi pentru a face referire la orice altă 

realizare extraordinară a geniului şi a priceperii 
umane, fie că este vorba de construcţii, de inven-
ţii, de opere de artă etc. Orice se remarcă prin 
unicitate sau contribuie în mod semnificativ la 
progresul civilizaţiei umane se poate numi „A 
opta minune”, expresie cu valoare de superlativ.

Prin urmare, monumentele antichităţii rămân 
„Cele şapte minuni ale lumii”, orice alte realizări 
memorabile ulterioare nu continuă numerotarea, 
ci pot fi numite cu expresia „A opta minune”.

Rubrica şcolii

A opta minune – sensul şi originea expresiei

Înaltpreasfinţitul Părinte Timotei, Arhiepiscopul Aradului, a poposit în 
Parohia Bata. Chiriarhul a fost întâmpinat de domnul primar Ioan Micurescu, 

de protopopul locului, de preoţii din vecinătate, de oficialităţile locale 
şi mulţime de credincioşi. 

(2 iulie 2017)

Oaspeţi de seamă ai comunei noastre

Robocești întruna,
Mamă ostănită,
Să avem pă masă
Alduită pita,

Când spră rodu gliei
Ochii țâ s-apleacă,
Șeriu greu dă stele

Umerii-ț îmbracă

Fără cine, mamă,
Nu-nfloreșce măru,
Asudând pă țărini
Îț albeșce păru.

Fără cine, mama,

Nu rogieșce prunu:
Ț-or plecat copiii,
Nu s-o-ntors niși unu…

Bace-n piept un clopot,
Gândurată mama,
Stai ș-așcepț în poartă
Ca icoana-n ramă.

Mama mea frumoasă,
Doru ce cutroape –
Ochi scăldaț în lacrimi,
Iaca, mi-s aproape!...

Bat în gard cu fruncea,
Spacili-ț îndreaptă,
Să-ț sărut obrazu

Șî mânuța dreaptă!

Șciu c-așceaptă plugu,
Rujinita coasă,
Mă îngeamnă glia
Să rămân acasă.

Rogu-ce, mă iartă,

Vezâ-mă că plâng:
N-am dăstule mânuri
Umerii să-ț strâng…

Flori dă preț în lume
Cat, nu pot afla,
Să-mplăcesc cunună
Pântru Dumneata!...

Marius MUNTEANU

   Mãrþiºor  pentru  mamaO bijuterie în dulcele nostru grai
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Cristian DAVID - primarul comunei Biled

Sunt puține locali-
tățile din România 

pe care cei care se întorc în 
țară le regăsesc mai frumoa-
se decât le-au lăsat la pleca-
re. Biledul, spre cinstea lo-
cuitorilor săi și a primarului 
de azi, este una din acestea. 
Cu acest om, ales de consă-
tenii săi să le gospodărească 
comuna, am stat de vorbă în 

această primăvară târzie.
Domnule primar, deși s-a aprobat Bugetul co-

munei pe anul în curs, totuși vă văd puțin mâhnit, 
asta ca să evit cuvântul supărat. Și pe dumnea-
voastră, din câte vă cunosc, vă supără în primul 
rând atitudinile pe care nu le puteți înțelege. Rău-
tatea ce coclește în atitudinea unor inși.

4Da, ai spus bine, „răutatea”, ceea ce nu 
înțeleg este chiar această răutate a unora care 
s-au opus, în cazul ce vizează mâhnirea mea de 
acum, sau mai exact, care au votat împotriva bu-
getului comunei noastre, a Proiectului de Hotă-
râre.

În acest caz, e bine să știe cetățenii comunei că 
cei care au votat împotrivă sunt consilierii locali 
ai PNL.

4Roxana, că s-au opus, înțeleg, așa este într-
o țară în care trebuie să respectăm opinia tutu-
ror, dar să votezi împotrivă, fără a avea o alter-
nativă, o propunere demnă de luat în seamă, nu 
pot pricepe.

Greu de înțeles, atâta timp cât sunt cetățeni ai 

acestei comune.
4 Asta am și spus odată, că atunci când un 

consilier local votează, el ar trebui să se uite în 
buletin, poate astfel își va aduce aminte, dacă 
cumva a uitat, că înainte de a aparține unui par-
tid, el este bilezean. Votul privind viitorul comu-
nei noastre nu trebuie să fie politic, noi suntem 
efemeri și funcțiile noastre sunt vremelnice. Toc-
mai de aceea, în drumul nostru pe pământ, au 
preț doar faptele noastre. După ele ne vor jude-
ca, fără părtinire, urmașii și nu după dușmăniile 
și certurile dintre noi.

Orice dezbinare, domnule primar, duce la re-
gres sau la bătutul pasului pe loc.

4Este adevărat, și asta o știu bilezenii mei și 
vreau să cred că știu și consilierii PNL, și dacă au 
uitat, atunci le reamintesc că Biledul a pierdut 
foarte mult în perioadele în care aleșii săi nu au 
fost uniți. Din acest motiv, fac un apel civilizat că-
tre toți aleșii locali, ca în ședințele de consiliu și în 
cadrul oricăror întruniri în care se află în discuție 
soarta comunei noastre, să dovedească res-
ponsabilitate și unitate. Și cei care au desăvârșit 
„Marea Unire” cred că au avut uneori, în alte 
privințe, opinii contrare, dar când în discuție a 
fost soarta României, au făcut front comun. Să 
ne fie gestul lor, peste ani, pilduitor. Repet: oa-
menii trec, faptele lor, însă, rămân.

Dincolo de opoziția, neconstructivă, a acelor 
consilieri, bugetul a fost aprobat.

4Da și vorbim de cel mai mare buget de 
investiții pe care comuna Biled l-a avut din anul 
1990 până azi. De 28 de ani!

Prin „cel mai mare”, înțelegând ce sumă?
4O sumă de trei ori mai mare față de sumele 

alocate investițiilor în anii trecuți.
În cifre...
4 2. 719.000 de lei.
Din ce resurse?
4O parte de la Bugetul Local, o altă parte o 

reprezintă banii veniți de la Consiliul Județean și 
o alta de la Ministerul Finanțelor Publice. Care-
vasăzică, putem vorbi de un sprijin total pentru 
buna implementare a proiectelor de importanță 
majoră pentru comuna noastră.

Ați reușit și atragerea de fonduri nerambursa-
bile?

4 Da - și e bine că mă întrebi - am reușit să 
accesăm și fonduri nerambursabile derulate prin 
„Agenția pentru Finanțarea Investițiilor Rurale”.

Ce sumă?
4Pentru acest an avem repartizată suma de 

4.917.643 de lei.
Ce proiecte vor fi susținute cu acești bani?
4Avem trei proiecte importante, din care 

primul va fi cel privind înființarea sistemului pen-
tru apă menajeră în comună, următorul fiind cel 
prin care se va extinde rețeaua de apă potabilă 
în Biled și, nu în ultimul rând, cel privind moder-
nizarea drumurilor de acces agricol.

Cu perspectiva, reală, a implementării unor 
astfel de proiecte, văd că și tonul dialogului s-a 
îndepărtat de umbra supărării de la început.

4Roxana, în dinamica activității mele, nu îmi 
pierd timpul ascultând critica neconstructivă de 
pe marginea șanțului.

Avem cel mai mare buget de investiþii pe care comuna Biled l-a avut în ultimii 28 de ani!

Istoria de după perdea

La ultima vizită a fostului președinte al României Nicolae Ceaușescu 
în Tunisia s-a întâmplat ceva de domeniul antologiei vizitelor de stat. 

Oficialitățile noastre, împuternicite cu pregătirea vizitei, nu au fost informa-
te, nici de către ambasadorul nostru și nici de către subordonații săi aflați la 
post la Tunis, că Habib Bourguiba, președintele Tunisiei - în imaginea de 
mai sus - suferea de o boală cumplită, Alzheimer și avea momente când își 
pierdea cu totul memoria. Așa s-a întâmplat și în timpul vizitei președintelui 
României. A avut momente de luciditate la aeroport, când l-a primit și l-a con-
dus la reședința care-i era rezervată. Conform protocolului, la scurtă vreme, 
Ceaușescu trebuia să facă o vizită la reședința președintelui Bourguiba. Când 
au ajuns acolo, acesta s-a uitat în gol, și a zis: „Dar cine sunteți și cu ce oca-
zie?” Ceaușescu a crezut că s-a făcut o glumă, dar, din păcate, îl avea în față 
pe Bourguiba într-un moment fără luciditate.

Ceaușescu a fost șocat, vizita a fost compromisă, iar generalul Doicaru însărcinat cu pregătirea vizitei 
înlocuit cu generalul Pacepa, care, un an și ceva, a fost desemnat să se ocupe de pregătirea vizitelor.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Taxe şi impozite

Acte necesare pentru 
eliberarea certificatului fiscal:

• dovada proprietății pentru care se solicită cer-
tificatul fiscal;

• împuternicire (dacă este cazul);
• taxe și impozite achitate la zi (documente din 

care să rezulte achitarea taxelor și impozitelor dato-
rate bugetului local);

• extras C.F. să nu depășească 30 de zile;
• copie act proprietate (contract vânzare-cum-

părare pentru clădiri sau titlu de proprietate pentru 
terenuri);

• cerere tip.

De la departamentul nostru agricol

Măsuri de finanţare pentru 
încurajarea cooperarii între fermieri

Reamintim fermierilor că prin submăsurile 
16.4 si 16.4 a – Sprijin pentru cooperare 

orizontală și verticală între actorii din lanțul de 
aprovizionare în sectoarele agricol și pomicol, fer-
mierii care decid să coopereze pentru crearea unor 
lanțuri scurte de aprovizionare pot obține un spri-
jin în valoare de maximum 100.000 de euro.

Prin aceste măsuri se dorește încurajarea coope-
rării dintre actorii din sectorul agro-alimentar spre 
a-și comercializa produsele prin lanțurile scurte de 
aprovizionare. De asemenea, sprijinul urmărește să 

îmbunătățească 
gradul de calita-
te al produselor 
agro-alimentare 
și să ajute fer-
mierii să fie mai 
performanți și mai competitivi pe piață.

Beneficiarii uneia dintre aceste două submăsuri 
pot utiliza suma aferentă sprijinului pentru o se-
rie de cheltuieli menite să îi ajute în a-și îndeplini 
obiectivele mai sus menționate.

Pentru oaspeţii noştrii
Evenimente ale comunei Biled:

Ziua Biledului
Kirwei
Balul pompierilor
Festivalul „Lada cu zestre”
Cupa „Pipatch la handbal”

Facilități oferite investitorilor:
Teren pentru construcții în zonă industrial
Acces la gaz
Curent electric
Apă
Drum asfaltat DN 6

Oportunități:
Teren pentru construcții în zona industrială
Acces la gaz
Curent electric
Apă



13. aprilie

 oaia 
de Deta

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Să aveţi spor în toate, linişte în familie, sănătate şi zile luminate! 
Petru ROMAN, primarul oraşului Deta

Ca în fiecare 
an, de sărbă-

torile pascale, domnul 
primar Petru Roman, 
transmite urările sale 
de bine locuitorilor 
oraşului Deta, prin in-
termediul Jurnalului 
Interregional Banatul, 

făcând apel la înţelegere şi solidaritate între oa-
meni.

„Credicioşii catolici şi cei ortodocşi au ser-
bat, în acest an, la o săptămână distanță, în 1 și 
8 aprilie, Sfintele Paşti, o sărbătoare a speranţei 
şi încrederii. Aşadar, vă invit să împărţim bucu-
ria Învierii cu semenii noştri, să îi încurajăm pe 
cei abătuţi şi să redăm speranţa oricui se află în 
suferinţă, dintr-un motiv sau altul. Apropierea 

de ceilalţi prin compasiune şi solidaritate este 
cheia renaşterii noastre ca societate. Învierea 
Domnului e bucuria noastră, a tuturor, bucuria 
păcii şi a dragostei, a credinţei şi a speranţei. 
Vă doresc tuturor să aveţi spor în toate, linişte 
în familie, sănătate şi zile luminate! Hristos a 
înviat!”, a transmis domnul primar Petru Ro-
man.

Seminar de informare în antreprenoriat, la Deta

În 14 mai, la Casa de Cultură a orașului 
Deta, între orele 17 – 19, va avea loc un 

seminar de informare pe tema „Excelența în afa-
ceri. Oportunități de finanțare!” Speakerii APFR 
Timișoara vin cu informații prețioase despre cum 
puteți obține fonduri nerambursabile în valoare de 
40.000 de euro pentru afacerea pe care doriți să o 
porniți.

Asociația pentru Promovarea Femeii din Ro-
mânia - Timișoara este unul dintre cei mai activi 
profesioniști din regiunea de vest, cu o bogată 
expertiză în managementul proiectelor, manage-
mentul organizațional, formare profesională, eva-

luarea competențeIor, egalitate de șanse, psihote-
rapie și consiliere psihologică. A introdus în codul 
ocupațiilor din țară o nouă ocupație, cea de manager, 
și a înființat ȘcoaIa Națională a Femeilor Manager 
„Adela Dinu”, iar prin implementarea acestui pro-
iect, Centrul de excelență în promovarea antrepre-
noriatului IMMpact Vest susține înființarea de noi 
întreprinderi cu profit non-agricol în mediul urban 
prin cursuri de formare antreprenorială și servicii 
personalizate de sprijin pentru 350 de persoane și 
finanțare pentru 40 de planuri de afaceri.

Programul de formare este gratuit și se adresea-
ză femeilor și bărbaților cu domiciliul în unul din 

județele: Arad, Timiș, Caraș-Severin sau Hunedoa-
ra, care intenționează să îți deschidă propria afacere. 

În cadrul seminarului de informare de la Deta 
vor avea loc dezbateri și prezentări interactive 
pe tema antreprenoriatului, puteți afla care sunt 
oportunitățile de finanțare și beneficiile aduse per-
soanelor din regiunea de vest prin acest proiect,  
cofinanțat prin Programul Operațional Capital 
Uman 2014-2020.

Pentru a vă înscrie, contactați organizatorii la 
adresa de e-mail: antreprenoriat@immpact-vest.
ro, se arată în comunicatul de presă publicat pe si-
te-ul Primăriei Deta.

Martie încărcat la Liceul Tehnologic „Sf. Nicolae” din Deta 

Ca în fiecare lună, și Mărțișor a adunat o se-
rie de activități în rândul liceenilor din oraș. 

La începutul lui martie a avut loc evenimentul ine-
dit „Iarna pe uliță”, sub patronajul Primăriei Deta. 
Copiii din liceu și gimnaziu au clădit figurine din 
zăpadă și s-au jucat cu bulgări, fiind recompensați 
cu ceai cald și cuvinte de laudă din partea organi-
zatorilor. În perioada 5-7 martie, elevii din clasa 
a VIII-a au susținut simularea evaluării naționale 
la limba și literatura română, matematică și lim-
ba maternă. Aceștia au obținut rezultate onorabile, 
dovedind, în primul rând, înțelegerea unui text li-
terar/ nonliterar, pornind de la cerințe date, dar și 
capacitatea de redactare a unor texte cu scopuri și 
destinații diverse, precum și competențe de identi-
ficare, prelucrare și utilizare a unor date matema-
tice, de analiză, respectiv interpretare a caracteris-
ticilor matematice ale unei situații-problemă sau 
capacitatea de modelare matematică a unor con-
texte problematice variate.

Din 19 până în 30 martie, în liceul nostru s-a 
organizat și simularea examenului de bacalaureat 
național. Rezultatele elevilor de liceu au fost foarte 
bune: Oana Herișanu din clasa a XI-a R a obținut 
nota 10 (zece) la disciplina limba și literatura ro-
mână, sub coordonarea doamnei profesor Anca 
Luminița Eftenie, iar elevii Alexandra Galamboș 
și Flavia Prisacă, din clasa a XI-a U, nota 10 (zece) 
la geografie, profesorul coordonator fiind Adelina 
Almăjanu. 

Concursurile organizate la nivel local și 
județean sunt îmbucurătoare pentru elevii noștri, 
mai ales datorită rezultatelor obținute. După cum 
ne mărturisește doamna profesor Marilena Popi-
Molin, cadru didactic specializat în limba franceză: 
«Elevii Liceului Tehnologic Sf. Nicolae din Deta 
au sărbătorit luna francofoniei, celebrată în toată 

lumea de peste 200 de milioane de vorbitori de 
limba franceză. Acțiunile organizate pentru acest 
eveniment reprezintă un prilej de a face cunoscu-
te valorile culturale ale acestei limbi, solidaritatea 
și deschiderea spre dialog ce îi caracterizează pe 
vorbitori. Cele mai așteptate au fost concursurile 
francofoniei, la care elevii mei au fost încântați 
să participe. Claudia Ciurar și Patricia Costea din 
clasa a VII-a A au obținut mențiune, dovedindu-
și abilitățile de a folosi informații ce țin de cul-
tura generală, la concursul „Forts en Francopho-

nie”, Bianca Glăvan din clasa a VII-a A a obținut 
„Prix pour l’ecriture” la concursul „Les meilleurs 
créations”, iar echipa Magnifique, compusă din 
elevii clasei a IX-a R, Adrian Dvorac, Raluca 
Măgerușan, Beatryce Mărgineanu și Denis Botiș 
au obținut premiul special „Les Jeunes créateurs” 
la concursul național „Á la une”» .

Un alt motiv de mândrie este rezultatul obținut 
de eleva noastră Oana Herișanu din clasa a XI-a R, 
sub coordonarea doamnei profesor Cristina Vâl-
cea, la Olimpiada de Biologie, organizată în 3 mar-
tie la Timișoara. Ea s-a calificat la faza națională, 
obținând 82 de puncte și locul al doilea pe județ.  

În cadrul săptămânii „Școala Altfel” au fost 
organizate numeroase excursii în țară și în străi-

nătate. Doamnele profesori Lavinia Bot, Daniela 
Telbisz, Lavinia Țura și  Anca Eftenie au colabo-
rat pentru realizarea unei excursii în Italia, cu ruta 
Verona-Veneția-Padova, la care au participat copiii 
din gimnaziu și liceu. Aceștia au vizitat regiunea 
Venetto și principalele obiective turistice de aco-
lo (Arena și Piața Bra, casa și curtea unde și-au 
trăit imaginara poveste de iubire Romeo și Julie-
ta, respectiv Palatul Dogilor în Veneția și Basili-
ca Sfântului Anton din Padova). De asemenea, au 
mai fost realizate excursii la Poiana Mărului de că-
tre doamnele Violeta Lăcătușu și Sonia Budugan 
pentru elevii de liceu, iar elevii de la specializările 
Tehnician în industria pielăriei și Tehnician în in-
dustria lemnului au vizitat Fabrica de pantofi din 
Timișoara și Fabrica pentru prelucrarea lemnului 
din Gătaia. Alte activități au avut în prim-plan rea-
lizarea unor teste de orientare profesională pentru 
elevii din clasa a XII-a și vizionarea unui film edu-
cativ însoțit de o prezentare făcută de doamna doc-
tor Violeta Radoslav, cu ocazia Zilei Mondiale a 
Sănătății. De asemenea, au fost prezentate și puse 
în practică măsurile de prim ajutor de către repre-
zentanta Serviciului de Ambulanță Deta, doamna 
Iuliana Fibișan. 

În 31 martie, copiii și adolescenții au intrat în 
vacanța de primăvară, urmând să revină la școală 
de abia în luna aprile, pe 11. Este de recomandat ca 
intervalul de timp dedicat relaxării să fie fructificat 
din plin, pentru ca elevii să se întoarcă în bănci cu 
forțe noi, pregătiți pentru performanță. 

Colectivul școlii noastre trimite urări de bine, 
sănătate, bucurii și belșug în casele românilor și, 
elevilor noștri, poftă de studiu, multă curiozitate, 
voință de implicare, luciditate și putere de mun-
că, pentru că ne așteaptă o perioadă cu multe 
posibilități, iar reușita depinde doar de noi. Sărbă-
tori pascale îmbelșugate tuturor! Hristos a înviat!

Prof. Cristina VâLCEA

Pagină realizată de Diana MIHAI



14. aprilie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

În flacăra unei lumânări toate puterile naturii sunt active

Sărbătoarea Învierii Domnului este triumful luminii, al adevărului şi al înţelepciunii asupra tenebrelor şi mesajul este 
că fiecare om poartă în sine această capacitate de a străluci prin iubire, generozitate şi altruism, prin lumină are acces 

la viaţă şi la tot ce există în această lume.
Lumina Sfântă sau focul haric de la care oamenii îşi aprind lumânările în noaptea de Înviere, în timp ce rostesc „Hristos a 

înviat!”, răspunzându-li-se cu „Adevărat a Înviat!”, ducând apoi lumânările aprinse în casele lor, este semnul biruinţei luminii 
asupra întunericului, al binelui, în faţa răului.

Lumânarea, de asemenea, are semnificaţii simbolice, reprezentând legătura dintre materie (ceară) şi spirit (flacără), iar prin 
verticalitatea ei este un semn al vieţii ascendente. În unele ţări, pe lumânarea pascală sunt inscripţionate literele greceşti alfa 
şi omega (Începutul şi Sfârşitul) şi crucea.

Mai mult, observă Novalis, un foarte cunoscut poet romantic german, făcând referire la simbolurile pascale, „În flacăra unei lumânări toate puterile naturii 
sunt active”. Ceara, fitilul, focul, aerul care se reunesc în flacăra arzândă, mişcătoare şi colorată sunt ele înseşi sinteza tuturor elementelor naturii (…)

Rubrica bisericii noastre

Ne-aţi întrebat, vă răspundem…

Mai mulți cititori ne-au întrebat cum se 
poate face ca programul de lucru să fie 

de 9 ore, cu pauza de masă de 1 oră inclusă?
În CIM se trece 8 ore program normal de lucru 

al unei zile (art.112). Este suficient ca în CCM sau 
RI să fie prevăzută durata pauzei de masă și faptul 
că aceasta nu este inclusă în programul normal de 
lucru al unei zile.

Conform articolului 134, în cazurile în care 
durata zilnică a timpului de muncă este mai mare 
de 6 ore, salariații au dreptul la pauza de masă și 
la alte pauze, în condițiile stabilite prin contractul 
colectiv de muncă aplicabil sau prin regulamentul 

intern.
 Tinerii în vârstă de până la 18 ani beneficiază de o pauză de masă de cel puțin 30 de minute, în 

cazul în care durata zilnică a timpului de muncă este mai mare de 4 ore și jumătate.
 Pauzele, cu excepția dispozițiilor contrare din contractul colectiv de muncă aplicabil și din regu-

lamentul intern, nu se vor include în durata zilnică normală a timpului de muncă.

Ce zile libere mai avem în 
2018 ?

Pentru anul în curs, ne-au mai rămas urmă-
toarele zile libere:

1 mai - Ziua Muncii (Marți) - În cazul în care 
ziua de luni va fi liberă vor fi 4 zile libere

27 mai (duminică), 28 mai (luni) - Rusalii - 
Minivacanță de 3 zile

1 iunie - Ziua Copilului (vineri) - Minivacanță 
de 3 zile

15 august - Adormirea Maicii Domnului 
(Miercuri)

30 noiembrie - Sfântul Andrei (Vineri) - 3 zile
1 decembrie - Ziua Naţională a României 

(Sâmbătă)
25 decembrie, 26 decembrie - Crăciunul 

(Marți, Miercuri). În cazul în care ziua de luni va 
fi liberă vor fi 5 zile libere.

Ovidiu DOțA - primarul comunei Topolovățu Mare

E ceasul răsăritului 
limpede și rumenit de 

primăvară. Peste câmpurile 
Banatului de câmpie se sim-
te de acum mirosul bogat de 
grâu, care te hrănește fără 
să-l mesteci. De când am fost 
mică, mai mult iubeam de-
cât gustam pâinea. Așa m-a 
învățat maica bătrână, când 
rânduia masa pentru toți ai 

casei și se închina iute, rostind: «Mare ești, Doam-
ne!». Departe, se zărește hotarul Topolovățului. 
Așezare cu oameni drepți și harnici care, de ceva 
vreme au adus în fruntea comunei lor un dascăl al 
locului. Cu acest dascăl am stat astăzi de vorbă...

Domnule primar Ovidiu Doța, ce primează, în 
viziunea dumneavoastră, desigur, în aprecierea 
unui om?

4Faptele! Și iată, că a sosit și timpul ca fie-
care dintre locuitorii comunei Topolovățu Mare 
să constate că faptele sunt cele care primează, 
iar în cazul meu, am preferat să spun mai puțin 
decât am făcut.

Despre anumite obiective realizate nu ați vorbit 
niciodată.

4Dragă colegă, îți spun astfel pentru că și 
dumneata ești dascăl, obiectivele mai mici con-
siderându-le atât de firești, am socotit că nu se 
cade să le mai pun la număr. Sigur, mă bucur și 
trebuie să aduc la cunoștința cetățenilor comu-

nei că am înaintat solicitarea privind includerea 
în Programul Național de Construcții de Interes 
Public și Social a unei „Săli de sport”, proiect de 
anvergură și investiție extrem de necesară pen-
tru o comună de talia Topolovățului.

Cu ce capacitate?
4Sala, prevăzută cu tribună, va avea o capa-

citate de 180 de locuri.
Pentru a convinge pe cei îndrituiți să aloce 

aceste fonduri, v-ați deplasat deseori la București, 
cu ce argumente ați convins Bucureștiul?

4Cu cele adevărate! Argumentele noastre le 
reprezintă nevoia ca elevii să își desfășoare ore-
le de educație fizică în condiții optime, iar tine-
rii noștri sportivi, cu precădere cei din lotul de 
skandenberg, sportivi ajunși campioni naționali 
și vicecampioni naționali, care au reprezentat 
România la campionatele europene și mondi-
ale, merită această sală. Cum merită și echipe-
le noastre de fotbal din campionatul județean, 
tinerii din comunitate și toți cei care doresc să 
facă mișcare. Cu toții au dreptul să se antreneze 
în condiții civilizate, iar noi să putem organiza, în 
parametrii europeni, competițiile sportive indi-
ferent de nivelul lor.

Ați ales și locul unde se va construi această clă-
dire?

4Da, locul unde va fi amplasată clădirea se 
află la doar 150 m de școală.

Continuați munca dumneavoastră de atragere 
a fondurilor europene?

4Fără îndoială, anul acesta vom continua să 
întocmim proiecte privind atragerea de fonduri gu-
vernamentale și europene, vizând sectoarele și do-
meniile de cel mai mare interes pentru comunitate.

Domnule primar, amintiți, adeseori în dialogu-
rile noastre, de buna dumneavoastră colaborare 
cu Consiliul Local…

4Da și mă folosesc de această întrevedere, 
de acest dialog, pentru a aduce mulțumiri Con-
siliului Local pentru colaborarea foarte bună și 
pentru susținerea efortului nostru de a aduce 
comuna la nivelul pe care îl merită locuitorii ei, 
astfel încât anii următori să se vadă roadele, con-
stând în ridicarea nivelului de viață și de civiliza-
ție a comunității, a noastră, a tuturor.

Domnule primar, vreau să vă mulțumesc pentru 
timpul acordat acestui dialog.

4Cu placere, dar nu vreau să încheiem, îna-
inte de a mulțumi și cetățenilor comunei Topolo-
vățu Mare pentru încrederea pe care mi-au acor-
dat-o nu doar la alegeri, ci și de la alegeri până 
azi. Chiar dacă, în vreme ce unii, e drept, puțini 
la număr, credeau că amânările termenelor de 
începere a lucrărilor reprezintă o altă fațetă a 
vechii medalii, că vom da din nou vina pe alții, 
că ne vom ascunde, din nou, după vorbe, ca în 
vremurile trecute.

Domnule profesor Ovidiu Doța, vă mulțumesc.
4Și eu îți mulțumesc pentru promovarea pe 

care o faci comunei noastre în arealul Banatului 
istoric.

Aduc mulþumiri Consiliului Local ºi cetãþenilor comunei

Pagină realizată de  Roxana FURDEAN
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Ioan Cristian CARDAȘ - Primarul comunei Victor Vlad Delamarina

Ceasul răsăritului, 
început de primăva-

ră. În drumul spre comuna 
Victor Vlad Delamarina, 
opresc mașina în apropie-
rea delalurilor Silagiului. 
Undeva, la marginea pă-
durii, o șatră de zlătari, 
îngrămădită lângă foc, 
sărbătorește o nouă zi de 
viață. Cu țigara în colțul 

gurii, cu chipul risipit în pânze de Modigliani, o 
țigancă tânără cântă. „Pentru ei, viața e o me-
serie ușoară, sufletul lor, plin de voluptatea iu-
birii, e dornic de libertate, de văile râurilor, de 
viroagele câmpiei, de marginile pădurilor”, îmi 
șoptește colegul meu de drum Vasile Todi, fasci-
nat, de când îl știu, de această etnie .Pornim mai 
departe…

Abia întors din comună, domnul primar 
Cardaș ne îmbie cu două ceşti pline cu cafea. Ast-
fel, dialogul se încheagă mai armonios.

Domnule primar, nu ne-am întâlnit de la…
4De la Reșița, când am avut întâlnirea „Uni-

unii Primarilor din Banatul Istoric”.

Cum a fost?
4Cum știi, că doar ai fost acolo. O întâlnire în 

cadrul căreia s-au mai adăugat câteva pietre de 
temelie pentru viitorul acestei instituții, pe care 
unii colegi o văd ca pe un sindicat al primarilor.

Ce capitol deschideți din programul obiecti-
velor de investiții pe acest an?

4E necesar să începem cu reparații la Cămi-
nele Culturale, aflate în comuna Victor Vlad De-
lamarina. Apoi vom continua cu dotările nece-
sare acestor instituții de cultură, cărora le-am 
alocat un buget corespunzător. Educația, dra-
gă Roxana, este cea mai bună investiție pe care 
o poți face pentru viitorul unei comune.

Mi-ați vorbit odată de dorința dumneavoastră 
de a dărui copiilor din comună spații de joacă 
moderne.

4Și îmi păstrez această dorință, care a prins 
contur prin suma alocată de la bugetul local 
pentru amenajarea, în acest an, a unor locuri 
de joacă atât în satul reședință de comună, cât 
și în Petroasa Mare.

La Petroasa, după câte știu, se mai pregătește 
o investiție serioasă.

4Este adevărat, am promis tinerilor din 

Petroasa, și mă voi ține de cuvânt, un teren de 
sport multifuncțional cu gazon sintetic. Dacă 
pentru suflet se găsesc sute de religii, cum spu-
nea cineva, pentru trup nu e decât una, sportul.

Îl practicați și dumneavoastră, chiar cu oare-
care consecvență.

4Da, mai joc încă fotbal cu tinerii din comu-
na mea, este și un mijloc plăcut prin care pot 
fi mai aproape de ei, de dorințele lor. Și mie, 
chiar îmi face plăcere să fiu în mijlocul tineri-
lor din comună. Dar, pentru că vorbim de lu-
crări prevăzute în „Programul Obiectivelor de 
Investiții”, pe acest an, țin să subliniez și fap-
tul că vom acorda o atenție aparte reparațiilor 
necesare monumentelor istorice. Și asta nu 
numai pentru faptul că trecutul e prima față a 
unei cărți de vizită a oricărei comunități. Dar nu 
vreau să uit de înnoirea iluminatului stradal în 
satele Herendești și Petroasa Mare.

Un proiect major?
4Un proiect care se dorește de mult și căru-

ia îi vom da atenția cuvenită este acela privind 
rețeaua de gaze naturale în comuna Victor Vlad 
Delamarina.

Domnule primar, vă mulțumesc.

Îmi face placere sã fiu în mijlocul tinerilor din comunã

Hotărâri ale Consiliului Local
Transparenţă administrativă

Þara lui Papură Vodă este o expresie au-
tohtonă, cu sens peiorativ, veche de se-

cole. Expresiei Ţara lui Papură Vodă i s-a asociat 
înţelesul de „ţară fără stăpân”, în care legile sunt 
încălcate adeseori sau nu mai există, sunt ignora-
te, ţara în care domneşte dezordinea, iar oamenii 
sunt dezbinaţi, ţara în care conducătorii nu au vo-
caţia echilibrului.

Originea expresiei Ţara lui Papură Vodă se 
leagă de o scurtă domnie, din secolul al XVII-lea, 
în Moldova, a lui Ștefaniţă Lupu, fiul lui Vasi-
le Lupu. Ștefaniţă avea numai 18 ani când a fost 
pus pe tronul Moldovei, pentru puţin timp, între 

1 decembrie 1659 şi 29 septembrie 1661, la insis-
tenţele tatălui său, aflat, la vremea aceea, la Con-
stantinopol.

Cronicarul Miron Costin, în Letopiseţul Ţării 
Moldovei, consemnează această domnie, în capi-
tolul 22, astfel: „Înţelegându Stefaniţă Vodă că 
trece Constantin Vodă Nistrul la Soroca, au ieşit 
la Coiceni, cu oastea sa şi ş-au pus tabăra acolea, 
însă oastea era prea puţină, că ţara într-aceia foa-
mete era într-acela anu, cât mânca oamenii papu-
ră uscată în loc de pîine, măcinând-o uscată. Şi de 
pe acia foamete porecliia şi pre Ștefaniţă Vodă, 
de-i dzicea Papură Vodă.

Ţara lui Papură Vodă – sensul şi originea expresiei
Rubrica şcolii

∗ ∗ ∗
1. Hotărâre privind acoperirea definitivă din ex-

cedentul bugetului local a deficitului secţiunii de 
dezvoltare a bugetului local pe anul 2017.

2. Hotărâre  privind stabilirea criteriilor şi a 
metodologiei de acordare a ajutoarelor de urgență 
în baza Legii nr. 416/2001 privind venitul minim 
garantat, cu modificările și completările ulterioare.

3. Hotărâre privind aprobarea execuţiei bugeta-
re pentru anul 2017.

4. Hotărâre privind  aprobarea dezmembrării-
terenului înscris in CF nr 404468 (loturi casa Pe-
troasa Mare).

5. Hotărâre privind aprobarea organigramei și 
statului de funcții.

6. Hotărâre privind reţeaua şcolară a unităţilor 
de învăţământ preuniversitar de pe raza comunei 
Victor Vlad Delamarina pentru anul şcolar 2018-
2019

∗ ∗ ∗
7. Hotărâre privind aprobarea bugetului local 

pentru anul 2018.
8.  Hotărâre  privind aprobare cumpărare teren 

aferent casei de locuit numiților Bucurici Mihai și 
Bucurici Irina.

9. Hotărâre privind aprobare cumpărare teren 
aferent magazin mixt numitei S.C. Consumcoop 
V.V. Delamarina.

10. Hotărâre privind  intabularea în domeniul 
public al comunei Victor Vlad Delamarina al DS 
15/2 Petroasa Mare.

11. Hotărâre privind aprobarea rectificării 
suprafeței de teren înscrisă în CF 400900, nr. cad 
Ps 1189/3.

12. Hotărâre privind aprobare alocare număr 
cadastral nou localitatea Pădureni și înscrierea în 
domeniul privat al comunei Victor Vlad Delama-
rina.

13.  Hotărâre privind aprobarea înscrierii în CF 
a cotei părți de 900/46.646 mp teren, evidențiat în 
CF 400039 Victor Vlad Delamarina, localitatea 
Herendești.

De la departamentul agricol

Atenţie la folosirea pesticidelor

Din dorința de a armoniza legislația 
națională cu cea europeană, folosirea 

pesticidelor va fi interzisă pe suprafețele care 
sunt incluse în schema de înverzire, respectiv 
pe zonele cu culturi secundare sau strat vegetal 
și pe zonele cu culturi fixatoare de azot.

Totodată, pe aceleași suprafețe este interzisă 
și folosirea insecticidelor, fungicidelor și erbi-
cidelor.
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 Ilie TODAȘCĂ - Primar al comunei Săcălaz

Cobor spre Vermeș, 
venind din Buziaș, 

pe acest drum unde odini-
oară, caii gătiți cu hamuri 
ferecate în argint trăgeau 
caleștile căptușite cu catifea 
indigo ale bănățenilor făloși 
și bogați. Trăsuri ingenios 
lucrate, gonind spre locurile 
unde nu triumfă decât feri-

cirea. Oare mirosea și atunci, ca acum, a copaci 
smulși greoi din iarnă și a prospețime de păduri 
mișcătoare? Undeva, la mijlocul unui luminiș, un 
cerb leneș scormonește cu coarnele prin astre.

La intrarea în parcul primăriei, domnul Ilie 
Todașcă, primarul comunei Săcălaz.

Domnule primar, vă întâlnesc la Vermeș și vă 
întreb, cu firească curiozitate...

4Ce caut?
Exact!
4Am pornit din Săcălaz, îndreptându-mă spre 

Reșița la întrunirea colegilor membri ai „Uniunii 
Primarilor din Banatul Istoric”. Și am ales să ajung 
la întâlnirea de care ți-am spus trecând prin Vermeș 
și pentru că acest drum este unul de o frumusețe 
aparte indiferent în ce perioadă a anului îl străbați. 
Dar, intrând în comună, nu puteam să nu îl vizitez 

pe Ion Damian, edilul Vermeșului.
Să spunem pentru cititorii noștri că sunteți 

vicepreședintele Uniunii Primarilor din Banatul 
Istoric.

4Da, sunt unul din cei șase vicepreședinți, 
știut fiind că suntem câte doi din fiecare județ. 
Iar din județul Caraș-Severin a fost ales ca 
vicepreședinte domnul Damian, primarul comu-
nei în care ne aflăm.

Ați mai fost în Vermeș.
4De foarte multe ori.
Cum găsiți comuna de hotar a județului Caraș?
4Vermeșul este azi o comună frumoasă, și 

bine gospodărită, aflată într-un excepțional ca-
dru natural. Nu degeaba, marele sportiv român 
Ion Țiriac a ales, pentru parcul său de vânâtoa-
re, o asemenea locație.  Vermeșul și-a schimbat 
înfățișarea în ultimii ani și asta pentru că a avut și 
are, în fruntea sa, un om gospodar, un om preo-
cupat de bunul mers al lucrurilor aici. Sunt puțini 
primari asemeni lui Ion Damian. Vermeșul este 
azi una din cele mai renumite comune ale Bana-
tului. O comună cu 649 de ani de istorie.

Ce vă impresionează, ca om, aici?
4Sunt, după cum bine știi, un iubitor de ani-

male și nu pot să nu recunosc că l-am felicitat 
pe domnul Damian, atunci când am aflat că pe 

raza comunei sale  se află peste 300 de capete 
de vite, crescute în special pentru producția de 
lapte, dar și matcă, pentru viței, iar numărul ovi-
nelor se cifrează la 10.000 de capete. Asta spune 
mult și despre bunăstarea, dar și despre hărnicia 
locuitorilor săi. O comună cu opt biserici, Roxa-
na, din care două monumente ecleziastice, o co-
mună cu șase instituții de învățământ, cu dispen-
sar și farmacie, ce mai, Vermeșul este o așezare 
cu aură europeană. Și repet: bine gospodărită.

Cu ce gânduri plecați azi de aici?
4E foarte bună întrebarea, unul din gându-

rile care mi s-au conturat acum, și doresc să-I 
transpun în realitate, este acela de a invita ele-
vii comunei Vermeș să viziteze comuna noastră, 
însoțiți de profesori și bineînțeles de domnul pri-
mar și de a aduce, apoi, elevii Săcălazului într-o 
excursie în aceste frumoase locuri. Cred că ast-
fel de vizite ar trebui incluse și în planurile de vi-
itor apropiat ale „Uniunii Primarilor din Banatul 
Istoric”.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru bucuria 
dialogului.

4Și eu, rugându-te, încă o dată, să-l deter-
mini pe dragul meu prieten, Vasile Todi, să pro-
moveze în paginile jurnalului interregional „Ba-
natul” și comuna Săcălaz.

 Sunt puþini primari asemeni lui Ion Damian

Domnul primar Ion Iacob Damian, alături de precucernicii Părinţi şi 
de tineri, la una din sărbătorile comunei.

Din albumul comunei Vermeş

Conform tradiției, un baron maghiar pe nume Vermesy a adus 
mai mulți iobagi din sudul Transilvaniei și din Ungaria. În 1389, 

purtând numele baronului Vermesy – Vermispatakafo, satul a intrat în 
proprietatea familiei maghiarizate Himfy, care își avea reședința în satul 
Ersig.

Tot în acest an, Petru, fiul lui Ștefan Himfy și Nicolae, fiul lui Vasile 
Himfy ar fi primit un lot de iobagi aduși din centrul Transilvaniei. În 
1650, Dieta din Ardeal declara Vermeșul ca fiind comună aparținătoare 
districtului Lugoj.

Din cartea cu trecutul comunei

Vermesy

În fiecare zi, în spaţiul nostru românesc, sunt ucişi 300 de copilaşi

După primirea domnului Ion Iacob Damian, primarul comunei Vermeș, la 
Palatul Mitropolitan din Timișoara de către Înaltpreasfinția Sa Ioan Mi-

tropolit al Banatului Istoric, publicăm cu bucurie, în exclusivitate pentru pagina 
comunei Vermeș, un fragment din Predica rostită, de Înaltpreasifnțitul Părinte 
Mitropolit Ioan, în Catedrala Mitropolitană din Cluj Napoca cu ocazia praznicu-
lui Bunei Vestiri. În cuvântul său, Preabunul Părinte Mitropolit a abordat și du-
reroasa temă a avorturilor, un flagel prezent în societatea românească, vorbind în 
lacrimi despre faptul că, în fiecare zi, 300 de copilași sunt avortați de mamele lor.

„Să ascultăm ce se întâmplă în spațiul nostru românesc atunci când o tânără 
primește vestea nașterii unui fiu. Ce fac tinerele noastre azi când primesc că vor 
naște un fiu?

Cum răspund, tinerele noastre, astăzi? Știți că 100.000 de tinere răspund ne-
gativ la această veste în fiecare an?

Mâine, de la răsăritul soarelui și până la apus, 300 de fii ai neamului nostru 
românesc vor fi înjunghiați. În fiecare zi, în spațiul nostru românesc, sunt uciși 300 de copilași, sfinți, 
oameni de nădejde ai țării, medici, profesori, lucrători ai pământului. Iată cum răspund unele tinere astăzi 
acestei vești bune pe care le-o aduce îngerul lui Dumnezeu.

Iubite tinere și mame luați exemplul Maicii Domnului. Răspundeți așa cum a răspuns ea, și lăsați să 
zboare de pe brațele dumneavoastră români în Împărăția lui Dumnezeu. Legănați pe brațele dvs sfinți, 
căci Dumnezeu vă poruncește să nașteți prunci sfinți, nu monștri. Cât de binecuvântate sunt brațele 
mamei care a legănat sfinți pe brațele ei, așa cum Maica Domnului l-a legănat pe Fiul lui Dumnezeu. 
Niciodată n-am auzit aici, în spațiul nostru, spunându-se „sărut fruntea mama mea” sau „sărut obrazul 
mama mea”, ci noi românii am spus... „sărut mâna maica mea”.

Sărutați mâinile maicilor cât mai sunt în viață și apoi, când n-or mai fi, sărutați-le crucea de la mormânt”.

Rubrica Bisericii Neamului De la biroul stării civile

Înregistrarea căsătoriei

Înregistrarea căsătoriei se face la primăria 
de domiciliu al unuia dintre soti, iar odată 

cu declarația de căsătorie viitorii soți prezintă ur-
mătoarele acte:
• actul de identitate.
• certificatul de naștere în original și în copie.
• certificatul medical privind starea sănătății 

(certificatele medicale sunt valabile 14 zile de 
la data emiterii și trebuie să cuprindă mențiunea 
expresă ca persoană se poate sau nu se poate 
căsători).

• acte în original și în copie din care să rezulte 
desfacerea căsătoriei anterioare.

Din registrul stării civile

Căsătorii
Vaida Mihai Andrei – Manta Florina Codruța

Marin Silviu-Marius – Barb Ciorbea Dana
Conducerea Primăriei comunei Vermeș 

și Consiliul Local urează tinerilor căsătoriți 
„Casă de Piatră!”
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Mariana ARDELEAn - secretar al comunei Coșteiu

Revin în „frumoasa 
comună Coșteiu”, 

cum ar spune colegul meu 
Gigi Miron, pentru a con-
tinua dialogul cu doamna 
Mariana Ardelean. Deși 
născută și crescută în Bana-
tul de munte, am învățat, de 
la colegul meu Vasile Todi, 
să iubesc și câmpia. Îmi 
spunea el odată: „Să iubești 

câmpia, căci şi pe cuprinsul ei ochiul nu se mai 
satură privind şi urechea nu oboseşte ascultând.” 
Trec pe drumurile ei  în zori, nu știu de când am 
dobândit această bucurie a plimbării în răsărit de 
zi - ba știu, dar nu spun - și o fac mereu animată 
de bucolismul euforic încercat de Stancu în Poe-
mele simple: „Sânt limpede și liber, cum e vântul. 
/ Pe unde vreau îmi pot croi cărare. / M-a înfrățit 
viața cu pământul, / Cu cerul nalt, belșugul cald 
de soare.

Doamnă secretar, drumuri bune în Coșteiu!
4 Sigur, nu trebuie să uităm că, în toată 

această perioadă, o atenție deosebită a fost 
acordată de conducerea primăriei continuării 
lucrărilor de asfaltare a drumurilor comunei 
noastre. A drumurilor și a trotuarelor. Recent, 
domnul primar a reușit să atragă fonduri pen-
tru asfaltarea a aproximativ 12 kilometri de dru-
muri aflate pe raza comunei.

Dacă stau de vorbă cu secretarul acestei 
administrații-teritoriale, firesc este să mă interesez 
și despre activitatea Consiliului Local al comunei.

4Aici, în cadrul Consiliului Local, avem o ac-
tivitate lunară prin ședințele de consiliu.

Consilierii sunt receptivi la convocări?
4Consilierii au răspuns întodeauna cu 

promptitudine, în condițiile în care am avut 
un proiect de hotărâre care necesita urgentă 
adoptare. La aceste convocări de ședință ex-
traordinară consilierii noștri au dovedid mereu 
promptitudine, înțelegând că numai astfel pu-
tem depune documentațiile necesare pentru 
anumite proiecte în termen.

Ședințele se organizează lunar?
4Da, ședințele Consiliului Local se orga-

nizează lunar, atât cele ordinare cât și cele, 
atunci când este cazul, extraordinare. De regu-
lă pe proiecte sau, atunci când este necesar, pe 
rectificări de buget.

Unde au fost necesare mai dese rectificări?
4 Pentru învățământ, de obicei pentru 

învățământ am avut dese intervenții pe buget.
Cum este tratată problema persoanelor cu han-

dicap în comuna Coșteiu?
4Avem asistenți personali angajați pentru 

persoanele cu handicap.
Câți astfel de asistenți aveți?
4Avem 11 persoane angajate, ca însoțitor 

la persoanele cu handicap, și mai avem și cazul 

celor care primesc indemnizații.
Adică?
4E cazul în care bolnavii ridică indemnizația.
Cine se ocupă de ...
4De toată procedura privind această activi-

tate se ocupă colega mea, inspectorul principal 
pe domeniu.

Efectuați controale de supraveghere a acestora?
4Da, urmărim îndeaproape această activi-

tate prin derularea unor anchete sociale.
Cât de des?
4Foarte des, pentru a urmări atât activita-

tea asistenților, cât și situația persoanelor cu 
handicap.

Am vorbit de consilieri, vorbiți-mi, dacă puteți, 
de o hotărâre aprobată de Consiliul Local, privind 
oamenii aflați în toamna vieții.

4Cu plăcere, chiar anul trecut s-a emis o 
„Hotărâre de Consiliu” prin care cetățenii care 
au împlinit 50 de ani de căsătorie au fost răsplăți 
cu diplome și premii, într-un cadru festiv. Cu 
acest prilej, domnul primar, care a și coordonat 
această sărbătoare jubiliară, a înmânat cupluri-
lor diplome și premii. Mai mult; s-au gratulat, 
tot cu premii și diplome și cei care au împlinit 
vârsta de 90 de ani, în cadrul unei festivități 
desfășurate în incinta Căminului Cultural.

Doamnă Mariana Ardelean, vă mulțumesc pen-
tru această conversație.

Conducerea primãriei acordã o atenþie deosebitã lucrãrilor de asfaltare a drumurilor

Din  tolba cu poveşti a domnului profesor Ioan FENCHEA

Povestea Turcului
- Moșule, de ce-ți spune dumitale „ a lu′ Turcu”, 

că „la carte” ai alt nume?
- Ei, asta e o poveste tare veche, de pe la 1600, 

de pe vremea turcilor.
- Ai vrea să ne-o spui, moșule, că tare suntem 

curioși, strigară copiii.
- La început, cu secole în urmă, pe locurile 

unde astăzi se află satul nostru era pădure, cu locuri 
mlăștinoase și se trăia tare greu. Oamenii erau săraci, 
că din puținul ce-l aveau 
le mai luau și turcii și alte 
neamuri cotropitoare.

Povestea ce-am să 
v-o spun s-a întâmplat 
pe vremea când turcii se 
întorceau dintr-o bătălie. 
Fuseseră învinși și acum 
se duceau flămânzi și 
obosiți spre țara lor.

În ziua aceea, în sălajul 
unde trăiau strămoșii mei 
era numai un bătrân ce fusese lăsat acasă să aibă grijă 
de o nepoțică ce-și scălda trupșorul într-o covățică, 
pe care moșul o legăna din când în când. Toți ai 
lui plecaseră de cu noapte în pădure, să mai adune 
lemne și ceva de-ale gurii. Fetița dormea, iar moșul 
ațipise și el lângă legănuț. A fost trezit deodată de un 
tropot de copite. Pe drumul ce ducea la râu se vedeau 
turcii călări. S-au oprit la coliba moșneagului. L-au 
întrebat unde-s oamenii din sat. Prin mintea bătrânu-
lui treceau gânduri negre. Nu se temea pentru viața 
lui, ci pentru a pruncului din leagăn. S-a apropiat de 
cel care părea a fi conducătorul turcilor.

Mărite pașă, aici nu sunt decât niște colibe. 
Bărbații luptă în oastea măritului sultan, care 
este stăpânul lumii și al nostru. De multă vreme 

așteptăm să-l vedem și să ne închinăm lui, dar știu 
că asta nu e cu putință. Suntem sărmani și n-avem 
ce-i da sultanului.

- Ți-ai da viața pentru preaslăvitul nostru stă-
pân? întrebă turcul.

Fără să stea pe gânduri, moșul căzu în genunchi.
- Sunt bătrân și viața mea e în mâinile lui. Faceți ce 

vreți cu mine, dar lăsați pruncul în viață, fie-vă milă!
Pe neașteptate, turcul scoase de sub șeaua calu-

lui o salbă cu galbeni și 
o puse în leagăn, lângă 
fetița care dormea încă.

- Eu sunt sultanul, 
moșule! Azi Alah ți-a în-
deplinit dorința.

A dat pinteni calului 
și toată oastea s-a înșirat 
în urma lui, îndreptându-
se spre Dunăre.

În casă se făcuse 
liniște deplină. Într-un 

târziu au întrebat:
- Și după aceea ce s-a întâmplat?
- După aceea? Povestea spune că atunci când 

s-au întors acasă moșul le-a povestit la ai lui că a 
stat de vorbă cu sultanul. Nu l-au crezut, au zis că-
și pierduse mințile. Dar au văzut salba de aur lângă 
fetiță. Cu banii obținuți pe ea, stră-stră-strămoșii 
mei și-au cumpărat pământ lângă apa Timișului și 
au întemeiat satul în care trăim azi.

- Dar moșul?
- Moșul a trăit tot sărac, dar în mare cinste, căci 

a fost atât de înțelept și a scăpat de turci. De atunci, 
oamenii i-au zis familiei aceleia „a lu′ Turcu” și din 
ei ni se trage neamul nostru și numele care dăinuie 
și azi.

Din albumul cu poze al comunei noastre

  În ultima parte a lunii martie, în municipiul Reşiţa a avut loc prima întrunire din 
acest an a membrilor „Uniunii Primarilor din Banatul Istoric”. 

La sfârşitul şedinţei, a avut loc o agapă frăţească onorată de prezenţa a doi 
mari fotbalişti ai României: Cristian Chivu şi Ionuţ Lupescu. 

Prezent la întâlnire, domnul Petru Carebia, primarul comunei noastre, s-a 
întreţinut amical cu cei doi mari fotbalişti.

Rubrica şcolii

 Vacanţe 2018 - 2019
Vacanța de iarnă: 22 decembrie - 13 ianuarie
Vacanța intersemestrială: 2 - 10 februarie
Vacanța de primăvară: 20 aprilie - 5 mai
Vacanța de vară: 15 iunie - 15 septembrie
Suplimentar, clasele din învățământul pri-

mar și grupele din învățământul preșcolar be-
neficiază de vacanță în săptămâna 27 octombrie 
- 4 noiembrie 2018.

Cursurile anului școlar 2018-2019 însumea-
ză 168 de zile lucrătoare (34 de săptămâni).
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 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Am îndrăgit, cu adevărat, acest pământ de limes al Țării Banatului, atunci când am descoperit «Destinele unor iobagi», minunatul roman 
monografic al comunei nobiliare Birchiș,  semnat de un dascăl al locului, domnul Aurel Vodicean. Binecuvântată este această parte a lumii 

cu o Vatră Regală și cu o salbă de așezări nobiliare în care trăiesc încă oameni cu sufletul curat ca ștergarul lui Dumnezeu. Binecuvântată și prin 
scriitorul care îi nemurește trecutul. Citiți, vă rog, rândurile de mai jos care  prefațează volumul din care, cu voia domnului Aurel Vodicean, vom 
publica lunar spre bucuria cititorilor noștri. Roxana FURDEAN

Răsfoind cartea de istorie a comunei noastre
Aurel VODICEAN

„Am scris despre 
evenimente îndepărtate 
ca timp, despre oameni 
cunoscuți sau mai puțin 
cunoscuți, în dorința 
de a mai adăuga o aură 
în constelația curcube-
ului care consfințește 
aceste locuri. Dacă am 
mers pe o cale batăto-
rită a stilului literar, a 
fost în dorința ca eroii 

cărții să se identifice cât mai bine cu modelele ace-
lor vremi. Să-mi fie iertat abuzul floral de nectar 
romanțios pe alocuri, alternând cu stările tensiona-
le, lacrimogene. Dacă sunt prea stufoase întâmplă-
rile, este pentru a se înlănțui cât mai pregnant în-
tre ele, precedând evenimentele. Iobagii din acest 
segment geografic al Văii Mureșului, și nu numai, 
ei și-au găsit un corespondent de marcă nobilă în 
reprezentanții familiei macedo-române Mocioni. 
Destinele lor s-au împletit în lupta pentru libertate 
și credință în Dumnezeu. Viața satului se deruleazã 
în contextul evenimentelor istorice de la 1784, 
1848, 1914-1918. Prin ochii și năzuințele iobagilor 
de atunci și ai descendenților lor am dorit să privim 
ca într-un album răsfoind cartea de istorie.

Pumnul şi sabia naţiunii
Unul din înaintașii familiei Mocioni a căzut sub 

zidurile Timișoarei. A luptat sub sabia lui Eugeniu 
de Savoya împotriva ocupației otomane. Altul a 
fost împușcat pe geam în casa administratorului de 
moșie. Lucian Mocioni și-a gãsit moartea în pădu-
rea Vârșețului. Petru a fost înjunghiat la proprie-
tatea din Pesta, pentru că a refuzat titlul de baron 
oferit de împãrat.

Avram Iancu, citind „Telegraful Român”, a ex-
clamat: „Încă un asasinat politic. A căzut pumnul 

și sabia națiunii.” Alexandru Mocioni a imprimat 
străluciri astrale pe firmamentul politic al vremii 
ca președinte al Partidului Național Român pen-
tru Banat și Crișana. Napoleon Bonaparte a definit 
geniul ca un meteorit menit să lumineze veacul în 
care a trãit, neștiind că mai târziu el însuși va deve-
ni o asemenea personalitate.

Sclipirile de geniu ale lui Petru și Alexandru 
Mocioni au constat în acuratețea gândirii, a mâ-
nuirii „sabiei” oratorice cu artă de spadasini. În 
cercul elitei nobiliare un grof s-a exprimat: „Nu 
înțelegem și nu găsim rațiunea pentru care aceste 
vlăstare ale unei familii nobile, având latifundii, 
fiind încuscriți cu unii dintre noi, respectați pentru 
cultura lor europeană, se identifică cu aspirațiile 
țăranilor români.”

Orăşelul câmpenesc Birchiş
Locotenentul Petru Mocioni (junior) și-a dat 

jertfa de sânge pe frontul rusesc în primul rãzboi 
mondial, alături de cei 35 de fii ai Birchișului care 
nu s-au mai întors la vetrele lor. În iarba și mugu-
rii primăverilor, ca și în flacăra lumânărilor de pe 
morminte, în Joia Mare pâlpâie din adâncuri peste 
vreme sufletul lor. Ion Ardelean, unul dintre eroii 
principali ai cărții, care își va trimite descendenții 
de-a lungul a peste două secole, este tipul iobagu-

lui român, dăltuit parcă în roca munților în apro-
pierea cărora a trăit. Hăituiți de sărăcie și legile 
inumane ale unui Imperiu Dualist, ia vremelnic 
drumul codrului. Îl are ca idol pe temutul haiduc 
Petru Baciu, care l-a luat ostatec pe vicecomitele 
Aradului, Andrei Foray din Săvârșin. Nu îl eli-
berează până nu i se acceptă revendicările cerute 
împăratului. Reîntors din împărăția codrului, Ion, 
alături de sătenii din Pirchiș și Jeieni, sunt loviți 
fără milă de alt dușman: „stihiile naturii”, puhoaie-
le de apă dezlănțuite de pe versanții munților, care, 
negãsindu-și loc în albia Mureșului, măturau totul 
în calea lor. Satele surori Pirchiș și Jeieni, prin mu-
tarea lor, după ce s-au tăiat pădurile seculare de la 
poalele dealurilor, au dat naștere orășelului câmpe-
nesc Birchiș, reședință de plasă, atestat documen-
tar din anul 1785.

Din Munţii Pindului la Birchiş
 În a doua jumătate a secolului al XVIII-lea, în 

Căpâlnaș, Birchiș și Bulci, frații Mocioni, Ecateri-
na, Gheorghe și Anton, își ridică trei elegante cas-
tele. Liniile arhitectonice le situează în prim plan 
printre clădirile de marcă ale Banatului! Lăstarii din 
arborele genealogic al familiei Mocioni au ocupat 
funcții, de la cele de deputați ai cricumscripțiilor 
electorale și până la cele de senatori ai Curții Im-
periale de la Viena. După Marea Unire, Antoniu 
este deputat în Camera Română, ministru de stat în 
guvernul Averescu, apoi mare maestru al vânători-
lor regale. Ionel Mocioni, deputat și el în Cameră, 
și-a încheiat cariera politică în funcția de prefect 
al județului Severin. Moare în 1930, dispărând o 
dată cu el ramura armalistă pe linie bărbătească 
a familiei Mocioni. Zeii Olimpului i-au trimis în 
Munții Pindului, prefigurându-le destinul, spre a 
scrie file de istorie pe pământ românesc, unde au 
plecat strămoșii lor, în vremuri îndepărtate, care se 
pierd în negura timpului.”

Este știut că orice 
reacție a apei cu sa-

rea produce... căldură!!!  Iar 
sarea formează pricipalul 

electrolit care, scos din 
sânge, reduce de... 11000 
de ori viteza transferului 

informațional către creier!!! 
Mai simplu spus, lipsa sării din 

sânge... prostește!!!

Grăsimile ?! Să vedem ce spun studiile! Co-
lesterolul ajută la formarea membranelor celula-
re; la sinteza hormonilor în glandele suprarenale 
și în ovar!!! Colesterolul este indispensabil diges-
tiei lipidelor, în urma transformării de către ficat 
în acid biliar. Nivele joase ale colesterolului,  in-
duse cu ajutorul medicamentelor, duc la apariția 
depresiei, comportamentului violent, sinucidere, 
creșterea riscului de infarct miocardic și mai ales 
o slabă funcționare a sistemului imunitar. 

 În  trecut, cineva cu un regim alimentar ce 
conținea 300 mg de colesterol pe zi, cu un nivel 
HDL (colesterol bun) de 35 mg pe decilitru de 
sânge, era considerat normal. Asta până când, cei 
de la OMS, au hotărât să schimbe normele!  Să le 
coboare la 200! Imediat, au apărut 36 de milioane 
de „bolnavi”, și 4,3 de miliarde de dolari pe an, 
câștig, dintr-un foc, pentru concernele farmace-
utice.

Nu vă feriţi de sare şi grăsimi!
 Sfatul medicului

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Agenția de Plăți și Intervenție pentru Agricultură informează că eliberează adeverințe pentru beneficiarii 
Măsurii 14T (fosta măsură 215). Este vorba de plăți privind bunăstarea animalelor – porcine și păsări, 

„Campania 2018”, care intenționează să acceseze credite în vederea finanțării activităților curente, de la instituțiile 
bancare și nebancare ce au încheiat convenții cu APIA pentru anul de cerere 2018.

Beneficiarii plăţii de bunăstare a porcinelor şi păsărilor
De la departamentul agricol
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Aquatim

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Înapoi pe firul apei
 Prof. Dr. Ilie VLAICU, Director general Aquatim

Prezenţa apei po-
tabile a consti-

tuit întotdeauna criteriul 
esenţial al formării unei 
așezări omenești. De 
aceea, satele, târgurile 
și orașele s-au format 
pe malul unor râuri sau 
lacuri ce puteau asigura 
apa necesară vieţii și ac-
tivităţii acestor așezări. 
Au fost cazuri în care o 

așezare, aflată la distanţă de un râu sau lac, nu a 
putut supravieţui.

Primele încercări de alimentare cu apă a 
orașelor datează de acum 5.000 de ani, la Mohenjo 
Daro, în Pakistan. Mai apoi, romanii au perfecţio-
nat sistemul de aducţiune a apei prin canale cu di-
ferenţă de nivel între punctul de captare a apei și 
desfacerea acesteia până în mijlocul orașelor. Pe 
teritoriul României au fost cercetate asemenea sis-

teme la Grădiștea Muncelului (Sarmizegetusa da-
cică) și în municipiul roman Tibiscum (satul Jupa 
de lângă Caransebeș).

În cazul unor orașe aflate la câmpie, acolo unde 
terenul era plat, s-a pus problema unor instalaţii 
mecanice care să ridice apa în turnuri de unde era 
apoi trimisă, prin canale subterane, spre locuitori. 
Aceste cazuri au fost rare pentru că necesitau fon-
duri importante pentru construire și întreţinere. Au 
existat instalaţii special ce au fost folosite pentru 
alte scopuri și, deși au fost citate în literatură, ele 
nu puteau asigura alimentarea cu apă a unui oraș: 
bazine, fântâni cu debit mare, turnuri etc. Zona 
Timișoarei dispune de o reţea hidrografică bogată, 
formată din râuri și lacuri, dar și de pânze de apă 
subteran e extinse, unele chiar de mare produc-
tivitate. Așezarea rurală, ce se va numi mai apoi 
Timișoara, și-a avut începuturile pe o suprafaţă 
de teren mai înaltă decât malurile râului Timișul 
Mic – azi numit Bega. Acest râu, ce curgea și curge 
printr-o câmpie joasă, cu o diferenţă de nivel foarte 

redusă – 0,40 m/km –, a avut mai multe braţe se-
cundare ce se arcuiau în jurul suprafeţelor de teren 
mai înalte.

În afara acestei suprafeţe ce constituie azi cen-
trul orașului, au mai existat locuiri umane în terito-
riul de azi al municipiului, în preajma unor afluenţi 
ai Timișului Mic sau a unor lacuri. Descoperiri 
arheologice confirmă locuirea umană în perioada 
n eoliticului în cartierele Cetate, Mehala, Freidorf 
Fratelia și Pădurea Verde. Din perioada de trecere 
spre  epoca bronzului – eneolitic – datează locuirea 
și în cartierele Iosefin și Elisabetin. Epoca bronzu-
lui a fost reprezentată de așezări în Fabric, Fratelia 
și Mehala. Din epoca fierului (Hallstatt și Latene) 
datează locuirile din Fabric, Cetate, Pădurea Ver-
de. Locuirea umană stabile pe teritoriul Timișoarei 
în epoca romană este certificată de descoperirile 
din Mehala și Iosefin. Continuitatea locuirii uma-
ne, după retragerea administraţiei romane, este 
certificată de descoperirile din Freidorf, Cioreni și 
chiar Dumbrăviţa.

Ziua Mondială a Apei la Timişoara

Compania noastră, Aquatim SA, are 
peste 900 de angajați, este dinamică 

și atractivă, orientată, din start, către oameni. 
Cu bunele și relele lor, cu fericirea sau ne-
cazul fiecăruia în parte, cu empatia care se 
simte, dacă vrei s-o simți.

În numele echipei Aquatim SA – sunt 
convinsă!, lansez un imens MULȚUMESC 
unui om special, pe care, simplu, îl iubim!

Vasile Cioc sună impersonal, noi îl știm 
drept Vasilică! E prietenul de temelie, de zile bune și de zile rele, în momen-
te de rateuri sau de targeturi atinse, e o constantă ce nu se schimbă și nu se 
va schimba vreodată. Vasilică te înveselește, dacă afară-i gri, te energizează, 
dacă nu ți-a ieșit ceva. E omul bun! Nu bun la toate, deși e valabil și acest as-
pect. E bun, pentru că asta-i structura lui, așa s-a născut, asta transmite, așa-și 
trăiește viața.

La cei…câți???? 52 de ani, pe care chiar nu-i arată, Vasilică-mi spune, 
rușinat – așa-s oamenii buni! – că din Aquatim vrea să iasă la pensie. Lucrea-
ză aici din 1989, ca îngrijitor, dar eu sunt convinsă că el e îngrijitor de suflete!

Aquatim n-ar putea fi complet fără Vasilică

Aquatim, pentru şi alături de studenţi

Circa 100 de studenți de la universități 
timișorene au profitat de Porțile Deschise 

anunțate de Aquatim cu ocazia Zilei Mondiale a 
Apei, pentru a vizita Stația de tratare a Apei Bega. 
Și aceasta nu a fost singura oportunitate recentă 
de îmbogățire a cunoștințelor, oferită de Aquatim 
studenților interesați de domeniul apei și mediului.

Pentru și alături de studenți, prin parteneriatele 
încheiate, prezența la numeroase evenimente din 
lumea academică și deschiderea către public, so-
cietatea timișeană de apă și canalizare și-a propus 
să fie o adevărată punte de legătură între teoria și 
practica din domeniu, între școală și industrie.

Pe acestă linie s-a înscris și participarea unor 
specialiști ai companiei de apă la atelierul Soluții 
pentru apă bazate pe natură, organizat în 22 mar-
tie a.c. de către Asociația Generală a Inginerilor 

din România – Societatea pentru Protecția Mediu-
lui, în colaborare cu Facultatea de Chimie Industri-
ala si Ingineria Mediului a UPT.

Dr. ing. Ștefania Balica, specialist din cadrul 
compartimentului Controlling al Aquatim a expus 
participanților tema Suntem vulnerabili in fața na-

turii – Natură curată cu apă de calitate, prezen-
tând proiecte ale companiei care vizează dezvol-
tarea sustenabilă a infrastructurii de apă în regiune 
și protejarea mediului. Recuperarea fosforului din 
cenușa provenită din incinerarea nămolului de 
epurare a fost subiectul prezentării făcute de Bog-
dan Militaru, inginer, salariat al societății Aquatim 
și doctorand UPT.

La atelier au participat circa 30 de studenți, ca-
dre didactice, membri AGIR, iar temele abordate 
au inclus diverse tehnologii noi, aplicabile la tra-
tarea și epurarea apei, cum ar fi osmoza inversă, 
utilizarea polimerilor naturali pentru recuperarea 
elementelor rare din apele uzate, utilizarea ener-
giei solare la epurare, fotocataliza pentru tratarea 
apei etc. Numitorul comun al acestora? „Imitarea” 
soluțiilor inginerești de succes ale naturii!

Loredana LEORDEAN

Crenguţa RADOSAV

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV

Ziua Mondială a Apei este o inițiativă a Organizației Națiunilor Unite, 
sărbătorită, an de an, pe data de 22 martie. În acest an, ea a stat sub 

semnul temei internaționale „Natura pentru apă”.
Aquatim le-a pregătit celor mici și mari, elevi, studenți sau pur și simplu 

trecători, așa cum face de ani buni, o sesiune de evenimente tematice, în plină 
primăvară, în aer liber, la noul nostru centru Aquapic, respectiv la Stația de 
Tratare a Apei Bega. S-au înscris 260 de copii pentru Aquapic și circa 200 de 
vizitatori la Ziua Porților Deschise de la STA Bega, în speranța petrecerii unor 
ore frumoase și creative, alături de specialiștii Aquatim în comunicare, de 
Aquaghizi și de personalul uzinei. Eram nerăbdători să ne vedem și revedem, 
să vă arătăm punctele de interes, să vă explicăm cum ajunge apa din Bega la 
robinetele tuturor, să vă prezentăm noul nostru punct de atracție pentru co-
pii, Aquapic, jocurile educative, laboratorul, fosta uzină de apă industrială a 
Timișoarei, întregul spațiu extraordinar de frumos și primitor!

Din păcate, clima noastră, odată previzibilă, ne-a arătat că poate fi și sur-
prinzătoare… într-un mod pe care nu l-am fi dorit simțit. Ca atare, am decis 
să deschidem porțile Aquapic (centrul este destinat copiilor mici), după Paști, 
într-o conjunctură meteo, sperăm noi favorabilă și… solară!

De Ziua Mondială a Apei, temerarii s-au putut încumeta să viziteze STA 
Bega, și pe zero grade, căci sunt elevi mai mari, studenți și adulți.

Crenguţa RADOSAV

Oameni de lângă noi
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Hristos a înviat!
Al vostru, al tuturor, de tot binele voitor,

† Ioan 
al Banatului

Dată în Reședința noastră Mitropolitană din 
Timișoara, la 8 Aprilie 2018.

Sunt oameni cărora le este frică de veșnicie și 
de aceea își ucid timpul, sperând să nu intre și ei în 
veșnicie. Timpul ni-l putem irosi în această viață, dar 
nu-l putem arde sau ucide. El curge în Sus, în veșnicie. 
Hristos i-a dat acest sens timpului. Dacă nu l-ar fi 
sfințit prin venirea Sa în lume să-l răscumpere pe om, 
timpul ar fi rămas cel mai trist orfan din univers. 

Iubiții mei fii duhovnicești,
Ziua Învierii transcende timpul, ea nu începe 

într-o noapte și nu se sfârșește tot într-o noapte.Ea 
răsare din Lumina Învierii lui Hristos și nu are un 
apus, ci ea intră în veșnicie. Pe noi ne-a binecuvân-
tat Dumnezeu să ne naștem după acest răsărit al 
Zilei Învierii lui Hristos. 

Noi ne-am născut în veșnicia de ieri, trăim veșnicia 
de azi și ne îndreptăm spre veșnicia de mâine. 

Cu Ziua Învierii începe era milei și a îndurării, 
timpul milei și îndurării și al pocăinței pentru om. 
Dumnezeu ne cere ca măcar o clipă din această era 
a milei și a îndurării Sale să ne pocăim de păcatele 
noastre și să-L iubim pe El și pe semenii noștri, căci 
esenţa vieții în veșnicie este iubirea. 

În veșnicia de mâine omul nu se mai hrănește cu 
pâine, ci din iubire. 

Iubirea este pâinea veșniciei.
Iubiților, unii dintre noi trăiesc o viață moartă, 

visul lor se aseamănă cu visul unei frunze galbene 
de toamnă. Ei cred că destinul lor este asemenea 
unei frunze de toamnă. Până în această zi a Învierii 
se ofileau și zilele omului, așa cum se ofilesc florile 
câmpului, însă, din această zi, chiar dacă frunzele 
se ofilesc toamna, omul înflorește în toamna vieții, 
înflorește în veșnicie. Din această zi a Învierii noi nu 
vom mai fi înmormântați în pământ, ci în viața cea 
veșnică. Mormântul nu mai este un punct al vieții, 
ci o virgulă după care urmează veșnicia. 

De multe ori însă, iubiți frați și surori, prin 
faptele noastre noi înmormântăm visele și credința 
semenilor noștri. Să nu fim groparii viselor și ai 
credinței fraților noștri. Uneori noi îi ducem pe frații 
noștri într-un pelerinaj pe calea durerii şi a sărăciei 
și apoi călătorim singuri în uitare.

Hristos S-a pierdut pe Sine să ne afle pe noi în ui-
tarea profundă în care intrasem. Uitasem de semeni, 
uitasem de Dumnezeu, devenisem omul uitării. 

Au existat vremuri când au fost răstignite 
conștiințele oamenilor, s-a încercat să se pună în lanțuri 
conștiința și credința neamului nostru. A fost deschis 
chiar un târg de conștiințe, iar unii, din nefericire, și 
le-au vândut, evadând din iubire în trădare. 

După Învierea Domnului omul a intrat în dialog 
cu veșnicia, în dialog cu Însuși Răscumpărătorul 
său, Hristos Domnul, Om și Dumnezeu. Hristos 
ne-a vindecat de nefericire învățându-ne o nouă 
gramatică a libertății și a iubirii: Evanghelia Sa. 

Trăim azi, fraților, de parcă înaintea noastră 
n-ar fi fost nimeni, iar după noi nu va mai fi ni-
meni. Ne asumăm tot mai greu libertatea trăită în 
lumina Învierii, în lumina primei raze a veșniciei. 

La început a fost sfârșitul, însă omul a căzut 
din sfârșit și a așteptat un nou început: Învierea şi 
Răscumpărarea făcută de Hristos Domnul. 

Nemurirea a fost o temă principală încă din pre-
istoria omului. Prin credință omul are curajul să 
pășească spre Dumnezeu. 

Credința în Înviere ne dă curajul de a păși pe 
cărarea Luminii. 

Credința în Înviere ne dă curajul de a păși spre veșnicie. 
Credința în Înviere ne dă curajul de a atinge neatinsul.
Credința în Înviere ne dă curajul de a evada în veșnicie. 

Iubiți frați și surori în Domnul, 
Azi prăznuim Ziua Învierii Domnului nostru 

Iisus Hristos. Este ziua în care mărturisim credința 
în Învierea lui Hristos și în învierea noastră. Este și 
ziua nașterii noastre în veșnicie. Avem fiecare o zi de 
naștere, când maicile noastre ne-au adus în această 
lume. Însă azi este ziua în care Hristos   ne-a născut 
pentru veșnicie. 

Rostirea cuvintelor: „Hristos a înviat!” nu este o 
simplă formulă de salut, ci poartă în ea o mărturisire 
de credință, o mărturisire a unui adevăr care a 
schimbat drumul omului în istorie și în veșnicie. 

Ferice de omul care răspunde din adâncul inimii: 
„Adevărat a înviat”! 

Iubite frate, când ai răspuns: „Adevărat a învi-
at!”, mărturisești că ți-ai asumat și tu învierea ta și 
veșnicia ta. Învierea noastră va fi la fel pentru toți 
și în același timp, însă veșnicia noastră va fi după 
cum ne-o pregătim fiecare încă de aici, din această 
viață pământească. Azi, mărturisind: „Adevărat a 
înviat!”, ne asumăm povara sau bucuria veșniciei. 
Hristos spune azi despre Sine: „Eu sunt Învierea și 
Viața” (In. 11, 25).

Iată, azi s-a dovedit că într-adevăr El este Învi-
erea, adică și pe noi ne va învia, iar apoi ne va da 
viața veșnică. Dar, înainte de a pleca din lume, Hris-
tos ne-a lăsat o poruncă și anume pe ce cale trebuie 
să călătorim în această viață. El a mers pe calea 
Crucii, iar nouă ne spune: Voi să umblați pe calea 
iubirii. „Aceasta este porunca Mea: „Să vă iubiți 
unul pe altul, precum v-am iubit Eu” (In. 15, 12). 

Viața ne-a dovedit că această cale a iubirii este 
grea, pentru unii este mai ușor a urî decât a iubi. 
Izvorul iubirii este Dumnezeu, aşadar să mergem 
tot mai des la acest izvor să ne umplem inima de 
iubire și s-o împărtășim și semenilor noștri. În lume 
este un singur izvor din care curge adevărata iubire, 
restul toate sunt izvoare otrăvite. 

Nu alergați la alte izvoare, căci, bând din ele, veți muri. 
Azi am venit la sfânta biserică să ne împărtășim 

și din izvorul Luminii, căci adevărata Lumină este 

cea care izvorăște din Mormântul lui Hristos. Tot ce 
este în lume, în afară de această Lumină, sunt pal-
ide umbre la care se adăpostesc toți cei cărora le este 
frică să evadeze din viață în veșnicie. 

Mărturisind Învierea lui Hristos și făcându-ne 
părtași Învierii Lui, trebuie „să lepădăm lucrurile 
întunericului și să ne îmbrăcăm cu armele luminii” 
(Rom. 13, 12). 

Iată cu ce dorește Hristos să ne îmbrăcăm azi: 
în Lumina Învierii Sale. Adică să păzim întreaga 
noastră ființă întru sfințenie, alungând gândurile 
rele și ducând la împlinire voia lui Dumnezeu. 

Să ne deschidem inimile și să facem loc în ele și 
pentru cei care sunt în nevoi, să nu căutăm la fața 
omului, ci la chipul lui Dumnezeu care este în om.

Hristos este icoana vie care se află în inimile 
noastre. Să n-o întinăm, ci s-o lăsăm să strălucească, 
așa cum strălucesc azi toate bisericile în Lumina În-
vierii Sale.Mărturisirea credinței în Înviere devine 
lucrătoare în noi prin faptele noastre bune, căci 
„credința fără fapte este moartă” ( Iacov 2, 26). 

Învierea Domnului dă lumină și „luminează pe 
tot omul” (In. 1, 9). Această lumină pătrunde în 
ființa noastră odată cu Botezul. 

Martirii, prin viaţa lor, au ars ca nişte torţe vii şi, 
chiar dacă nu toţi au fost arşi, faptele lor au fost făclii 
de lumină în lume. Prin Înviere i se dă omului lumină 
și primește o nouă poruncă de la Hristos și anume 
să devină și el un om nou, un om lumină: „Fiți fii 
ai Luminii” (In. 12, 36). Prin cuvânt, prin purtare și 
prin faptele noastre să fim cum ne poruncește Hris-
tos: „Așa să lumineze lumina voastră înaintea oame-
nilor, ca oamenii să vadă faptele voastre cele bune și să 
slăvească pe Tatăl vostru Cel din Ceruri” (Mt. 5, 16). 

Iubiți credincioși, 
Hristos a petrecut de mai multe ori Paștele cu     

Apostolii și cu ucenicii Săi, însă numai înainte de Pa-
tima Sa a rostit la Cina cea de Taină cuvintele: „Luați, 
mâncați, acesta este Trupul Meu. (…) Beți dintru 

acesta toți, acesta este Sângele Meu, al Legii celei noi, 
care pentru mulţi se varsă spre iertarea păcatelor”(Mt. 
26, 26-28). A lăsat atunci Apostolilor Săi, dar și nouă, 
Cina nemuririi, pentru că toți cei care vor gusta din 
această Cină vor avea și ei viață veșnică. Hristos ne 
spune: „Cel ce mănâncă Trupul Meu și bea Sângele 
Meu are viață veșnică și Eu îl voi învia în ziua  de 
apoi. Căci Trupul Meu este adevărată mâncare și 
Sângele Meu adevărată băutură. 

Cel ce mănâncă Trupul Meu și bea Sângele Meu 
rămâne întru Mine și Eu în el” (In. 6, 54- 56). 

Iată, Cina nemuririi este încununată azi de Lu-
mina Învierii. Pâinea nemuririi noastre și Lumina 
Învierii lui Hristos! Să ne împărtășim cu Hristos și 
să trăim în Lumina Învierii Lui. 

Viața și Lumina sunt cele două elemente 
existențiale ale acestei Zile a Învierii Domnului. 

Să aveți parte, iubiților, de viață în Lumina lui Hristos! 
Ce ne-a lăsat Hristos după Învierea Sa?! Pâinea 

Vieții, Lumină și Pace. Aceste valori sunt veșnice și 
noi trebuie să le experiem încă din viață noastră 
pământească. 

Prin Înviere, Hristos ne-a arătat că viața este 
darul lui Dumnezeu și că ea este veșnică. Viața nu 
poate fi arsă, căci darul lui Dumnezeu nu poate fi 
cuprins de nicio flacără pământească. Lumina În-
vierii nu poate fi stinsă de niciun curent de gândire 
din lume. Toți cei care se luptă cu Lumina vor cădea 
în întuneric. Toți cei care vor încerca să răstignească 
pacea vor pieri de sabie. 

Viața, Lumina și Pacea, acestea sunt daruri 
lăsate nouă de Hristos, pe care să le păstrăm și să le 
cultivăm în inimile noastre și ale semenilor noștri. 

Drept măritori creștini,
Anul acesta, 2018, țara întreagă sărbătorește 

Centenarul Marii Uniri. La 1 Decembrie 1918, prin 
voința tuturor românilor, s-a realizat reîntregirea 
țării și a neamului nostru românesc. S-a înfăptuit un 
stat național unitar, visul de veacuri al românilor. 

Să-i cinstim acum pe marii bărbați ai neamului, 
făuritori de țară românească și pe feciorii români 
căzuți pe front. Cu sângele lor s-au trasat granițele 
României. Acestea sunt sfinte și nu pot fi atinse. 

Dar iată că mai avem azi o Soră basarabă care 
nu s-a întors acasă. 

Doamne, șterge lacrima de pe obrazul iubitei 
noastre surori Basarabia!

Doamne, deschide-i poarta să intre iar în marea 
familie românească! Dorul de țară este cel mai greu 
dor pe care îl simte românul când este departe de 
țară. Mi-am pus de multe ori această întrebare: De 
ce acest dor este așa de greu și nu se poate stinge din 
inima omului cât trăiește? 

Răspunsul cred că ar fi aceasta: România este o 
țară zidită din dor. 

Iubiți fii duhovnicești, 
Cu flacăra credinței în Înviere, luminând în in-

imile noastre și mărturisită prin lumânările aprinse 
la miezul nopții, vă îndemn să umblați în această 
viață călăuziți mereu de Lumina Învierii lui Hristos. 

Vă îndemn de asemenea să fiți voi înșivă făclii 
aprinse în sfeșnicul țării și al Bisericii noastre strămoșești. 

Așa cum ne spune și Înviatul din Nazaret: „Să 
vadă oamenii faptele voastre cele bune și să slăvească 
pe Tatăl vostru Cel din Ceruri” (Mt. 5, 16).

Doamne, nu îngădui să lipsească niciodată 
Viața, Lumina și Pacea din Țara românilor!

Harul Domnului nostru Iisus Hristos, dragostea 
lui Dumnezeu Tatăl și împărtășirea Sfântului Duh 
să fie cu voi cu toți!

(urmare din pagina 1)


